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Přání do nového roku
Vážení spoluobčané, milí Lohovčani
Do nového roku 2024 Vám přejeme zejména zdraví, vnitřní pohodu a klid. A k tomu nějaké to štěstíčko a úspěch v osobním i pra-

covním životě. Přejeme, aby letošní rok byl pro nás všechny rokem dobrým. Letos nás čeká spousta práce, tak pojďme do toho a držme 
palce, ať se vydaří !!!

Jaroslav Hajda a Marie Bartošíková
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O investicích a připravovaných záměrech

O kulturním a společenském dění

O dění v obci

Máme tu nový rok a s ním i nové úkoly a ze-
jména, a to je to hlavní, novou chuť do práce! 
V  letošním roce budeme pokračovat v pláno-
vaných investičních akcích, přičemž některé se 
nyní stále ještě projektují či již projednávají na 
úřadech. V jarních měsících zrealizujeme obno-
vu povrchu stávajícího parkoviště u školy a jak 
jsem uvedl v minulém čísle, povrch bude nově 
ze skladebné betonové dlažby. V minulém roce 
jsme dokončili obnovu chodníků v ulici Dědina 
a  následně v  podzimních měsících jsme pak 
navázali výsadbou zeleně do předzahrádek 
v  této ulici. A  výsadbou budeme pokračovat 
i  v  tomto roce, nabízí se omlazení stávajících 
porostů či v některých případech jejich úplné 
nahrazení. Pro pohybuchtivé mládežníky při-
pravujeme vybudování inline dráhy, skatepar-

ku a pumptracku na horním, kdysi škvárovém, 
hřišti v areálu TJ Sokol Hlohovec, které je nyní 
využíváno již jen sporadicky a touto cestou mu 
chceme vdechnout nový život. V povolovacím 
procesu je stále projekt revitalizace ulic Ke 
kostelu, Lipová a  nově připravujeme i  projekt 
chodníku v ulici U rybárny, který je v nevyho-
vujícím stavu nebo místy není vůbec. Předpo-
kládám, že se brzy podaří dotáhnout povolení 
k těmto stavbám do zdárného konce a letos za-
počneme výstavbu těchto záměrů. Samostat-
nou kapitolou je potřebná výstavba inženýr-
ských sítí v lokalitách Za humnama, V trnkách 
a  nově i  v  lokalitě Šulaperk. U  těchto záměrů 
je potřeba nalézt shodu se všemi vlastníky po-
zemků v těcht lokalitách, což v některých přípa-
dech není vůbec jednoduché, ale věřím, že se 

to nakonec podaří a letos kopneme do země. 
Rozseknout a  zpracovat bychom letos měli 
i projektovou dokumentaci k rekonstrukci his-
torického domku Dědina 15. A další potřebnou 
stavbou je zateplení objektu obecního úřadu, 
jehož fasáda je už dost omšelá a  zaslouží si 
nový kabát. Všechno je samozřejmě o  fi nan-
cích a možných dotačních zdrojích, takže bu-
deme hledat cesty, jak výše uvedené stavby 
zrealizovat. Zdali se podaří sehnat fi nance na 
dříve avizovanou přístavbu obecního úřadu 
je ve hvězdách, avšak narazili jsme na jednu 
možnou a úspornou variantu, jak tuto stavbu 
provést, tak uvidíme, zdali se zadaří.  Spousta 
práce, která nás čeká a řekl bych, že je namístě 
použít oblíbený citát „s chutí do toho a půl je 
hotovo“, tak nám držte palce.

Hlohovec žije poměrně bohatým kulturním a  společenským živo-
tem, čehož jest důkazem, jak seznam proběhnuvších akcí z podzimu loň-
ského roku, tak kalendář akcí pro letošní rok, který mimo jiné najdete na 
poslední straně tohoto čísla. Máme za sebou 17. hlohovecké vinobraní 
se slovenskou kapelou No Name, na počátku října jsme se v kulturním 
domě setkali s našimi seniory, v polovině října jsme pak přivítali přátel-
skou delegaci ze slovenské obce Jahodná. Na začátku listopadu jsme 
mohli v kulturním domě shlédnout malé divadlo Kjógenu, v půli listo-
padu pak proběhnul Myslivecký večer a poté následoval vskutku pestrý 
adventní čas, kdy jsme se opravdu nezastavili. První adventní víkend jsme 
si mohli v kostele Sv. Bartoloměje vyslechnout koncert pěveckého sbo-
ru Na hlas, druhý adventní víkend se nesl v tónech Vánočního koncertu 
dechové hudby Mistříňanka, v následujícím týdnu jsme si užili Vánoční 
besídku žáků základní školy a poslední předvánoční víkend patřil stejně 
jako každý rok Vánočnímu zpívání u obecního vánočního stromu. Pomy-
slnou třešničkou na dortu pak bylo tradiční těsně povánoční Svěcení vín, 
letos poprvé pod vedením nového pana faráře Lukáše Szendzielorz. Tedy 

jak vidno, „ sa v tem Lohovci furt něco děje ! “ A v tom novém roce 2024, 
na jehož počátku se nyní nacházíme, to nebude jiné. Čeká nás lednový 
Krojový ples, v únoru fašank a po něm také obnovený Dětský maškar-
ní karneval. V  březnu se už budou blížit Velikonoce a  k  nim rozhodně 
patří vystoupení našeho dětského folklorního souboru Lohovecké děti 
s názvem Na velikú noc. A tradičně na velikonoční neděli se těší místní 
vinaři a milovníci vína, bude totiž lohovský košt ! Duben bude v Hlohov-
ci poklidný, mnozí se budou léčit po vydatném velikonočním koštování 
a mnozí lohovští hospodári budou pilně pracovat na svých zahrádkách, 
políčkách či dvorcích, protože jarní období bude v rozpuku a nesmí se 
nic zameškat, příroda nepočká. S květnem přijdou Májové hodky, další 
ročník Parýžfestu a na počátku června pak navážou naši vinaři se svým 
Putováním po hlohoveckých sklepech. Před letními prázdninami si ještě 
stihnete zatančit na Benátské noci či shlédnout vystoupení našich školá-
ků na Školní akademii. A o tom, co se bude dít u nás v Hlohovci o prázdni-
nách a později, o tom poreferuju zase v dalším čísle Našej dědiny.

Jaroslav Hajda, starosta
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No Name na 17. Hlohoveckém vinobraní
Sobota 23. září 2023 patřila v  Hlohovci 

dalšímu ročníku Hlohoveckého vinobraní 
a  tentokrát s  hvězdou populární hudby, slo-
venskou kapelou No Name. Ale vezmeme to 
pěkně popořadě. Začátek akce byl tradičně 
v duchu folkloru, kdy si svou zahřívací půlho-
dinku ještě před samotným začátkem střihla 
lohovská cimbálová muzika Kamenica. A  od 
patnácté hodiny se jelo už naostro, vystoupi-
ly Lohovecké děti a poté následoval verbuňk 
našeho mladého verbíře Podluží a  Slovácka, 
Ondry Nováka. Folklor pokračoval vystoupe-

ním ženského a  mužského sboru z  Dolních 
Dunajovic a přechod na navazující koncertní 
pásmo obstarala populární dvojice hudeb-
níků Duo Jamaha, jejichž vystoupení bylo 
opravdu nezapomenutelnou šlágrovou show. 
A skutečný hudební nářez následně rozpouta-
li oblíbení The People, čímž vytvořili dokona-
lý taneční kotel pro vrchol akce, kterým bylo 
již zmiňované vystoupení známé kapely No 
Name. Doslova hudebním nášupem pak byl 
koncert Třísesterské Revival bandy. A kdo stále 
ještě neměl dost a chtěl tančit, ten se mohl do-

razit diskotékovými hity do pozdních nočních 
hodin. Po celou dobu akce mohli návštěvníci 
ochutnávat vína místních vinařů, členů Sdru-
žení hlohoveckých vinařů. A kdo měl hlad, ten 
si došel na své díky množství stánků s oprav-
du různorodým občerstvením, dokonce mohl 
ochutnat i křupavé sušené červíky. Sám jsem 
koštoval a musím říct, že docela fajn pochuti-
na. Řekl bych, že na jednu akci až moc zážitků 
a  rozhodně mnoho důvodů, proč se těšit na 
další ročník lohovského vinobraní ! 

Jaroslav Hajda, spolek Hlohovčané
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Na podzim, jako už tradičně, proběhlo setkání seniorů. Řada na-
šich spoluobčanů tuto akci vítá jako možnost potkat se se svými přá-
teli, povyprávět, zavzpomínat na mládí. Ke zpestření přispěla svými 
obrazy paní Jana Garčicová, jejíž olejomalby jsme mohli vidět už na 

vernisáži v základní škole a nyní i v kulturním domě. Paní Garčicová 
popsala svou tvorbu, kde malbu olejem studovala i kde čerpá inspi-
raci ke své tvorbě. K zábavě přispěla i cimbálová muzika Kamenica.

Marie Bartošíková

Vítání občánků mezi občany naší obce 
je slavnostním obřadem nejen pro novo-
rozené děti, ale pro celé jejich rodiny.  Ten 
podzimní se konal v  neděli 12. listopadu 
v obřadní síni obecního úřadu. Pan starosta 
Ing. Jaroslav Hajda přivítal tři novorozen-
ce, z toho dvě dívky Teu a Ester a  jednoho 

chlapce jménem Vojtěch. V  krátkém pro-
gramu základní školy vystoupily Terezka 
Garčicová a  Anička Fabičovicová za do-
provodu pana učitele Karla Vlašice. Noví 
občánci byli obdarování finančním darem, 
hračkou a  symbolickými botičkami. Nebu-
de trvat dlouho a tyto botičky zavedou je-

jich krůčky do naší školy, nejprve mateřské 
a poté do základní. Rodičům dětí přejeme 
hodně síly, trpělivosti, starostlivosti a lásky 
při jejich výchově, která pak bude koruno-
vána odměnou v podobě dětské lásky, ra-
dosti a úsměvu.

Hana Müllerová

Setkání seniorů

Pan starosta přivítal nové občánky obce
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Sněhová nadílka na začátku adventu

Adventní koncert v kostele

Začátek adventního období roku 2023 byl skutečně pohádkový, tolik 
sněhu u nás už dlouho nebylo. O to kouzelnější bylo rozsvěcení obecní-
ho vánočního stromu, kdy jsem se k hlavnímu vypínači jeho osvětlení 
musel prodírat čerstvě napadanými závějemi. A nejinak na tom byli i ná-
vštěvníci či vystupující adventního koncertu v kostele. Díkybohu všichni 
šťastně dorazili a koncert proběhl. A svůj podíl na tom měli i naši techničtí 
pracovníci, kteří celý den nedělali nic jiného než že obětavě odhrnovali 

stále padající sníh, za což jim moc děkuji. Velkou radost měly pochopitel-
ně ze sněhu děti, všechny možné meze, kopečky či svahy v Hlohovci se 
proměnily v sáňkovací a bobovací dráhy. A že napadlo skutečně mnoho 
sněhu svědčí i přiložené fotografi e. Za sebe mohu říct, že nepamatuji tak 
moc zapadaný hřbitov. A jak kdosi utrousil poznámku, „Na kerchově ani 
živáčka, naši odpočívající predci majú konečně klid.“

Jaroslav Hajda

Letošní advent 
jsme začali sobotním 
koncertem v  koste-
le. I  přes nepřízeň 
počasí přijeli z  Brna 
členové souboru Na 
hlas, s  nimiž zpívá 
i rodačka z Hlohovce 
Markéta Borovcová 
a  zazpívali nám vá-
noční písně převáž-
ně starých autorů.  
Z  části zaplněným 
setmělým kostelem 
se nesly krásné tóny, 
jimiž jsme se mohli 
přenést do předvá-
noční nálady.

Marie Bartošíková
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Mikuláš s čertem na obecním úředě

Vánoční koncert Mistříňanky

Dopoledne 5. prosince patří každoročně nejen na našem obec-
ním úřadě návštěvě Mikuláše s  čerty a  anděly. A  jsem tomu rád, 
protože bych snad pro množství práce i zapomněl, že „sa večer zas 
budú u Červenej studánky spůšťat čerti“. To už ale ti opravdoví, co 

„tahajú mrchavcú a nezbedné děcka do rybníka“! Naštěstí jak vid-
no, že píšu tyto řádky, mne ušetřili a zkontrolovat mne prý přijdou 
zase za rok. 

Jaroslav Hajda, starosta

Druhá adventní sobota patřila u  nás 
v Hlohovci Vánočnímu koncertu v podání de-
chové hudby Místříňanka v čele se zpěvákem 
a  rodilým lohovčanem Vítkem Drobiličem. 

Od 18 hodin jsme si mohli užít jedinečné 
předvánoční vystoupení a  naladit se tak na 
blížící se sváteční období. Netřeba zdůraz-
ňovat, že o akci byl obrovský zájem, o čemž 

svědčil zaplněný kulturní dům. A že se kon-
cert vydařil, bylo znát na spokojených tvářích 
návštěvníků. 

Jaroslav Hajda
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O třetí adventní neděli se už tradič-
ně konalo zpívání u  obecního vánoč-
ního stromu. Vystřídala se řada zpě-
váků od nejmenších dětí až po muže, 
stmívajícím se podvečerem zněly tóny 
koled zahraných dechovou hudbou 
Pivoňkou. Na posílení si každý mohl 
dát starostovu gulášovou polévku, 
od vinařů svařené víno a  zakousnout 
koblížek či oplatkovou trubičku. K  za-
koupení byly malé vánoční ozdoby ze 
dřeva či šustí i háčkované dárečky. Ale 
co bylo hlavní, to bylo setkávání lidí. Je 
milé v  tomto předvánočním čase po-
tkat spoluobčany, se kterými jsme se 
už delší dobu neviděli.

Marie Bartošíková

Zpívání u obecního vánočního stromu
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Žehnání mladých vín na svátek svatého Jana 27. prosince prove-
dl letos poprvé nově ustanovený kněz naší farnosti P. Lukasz Andrzej 
Szendzielorz. Vinaři ochutnali mladá vína ročníku 2023, k nim zakousli 
pečivo s  pomazánkami od místních hospodyněk a  strávili příjemný 

podvečer ve společnosti svých přátel a cimbálové muziky Kamenica. 
Děkujeme všem, kdož jste přispěli vínem či nějakou dobrotou ze své 
kuchyně 

Jaroslav Hajda a Marie Bartošíková

Svěcení vína
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Farnost

Pár slov o novém panu faráři, otci Łukaszi Szendzielorz  

Poděkování pánům farářům, Mons. Karlu Janouškovi a P. Gejzovi Veselému

Otec Łukasz Szendzielorz  se narodil 
30.12.1970 v  Siemanowicích v  polském 
Slezsku. Má dvě starší sestry.  V  roce 1995 
přijal kněžské svěcení a poté působil 3 roky 
jako kaplan v Tychach v Polsku. V září 1998 
přišel do České republiky, do naší Brněnské 

diecéze a rok sloužil jako kaplan v Moutni-
cích, po roce začal spravovat farnost Blu-
čina a  k  tomu přiléhající obce Přísnotice 
a Měnín. V letech 2008–2015 sloužil ve Vel-
kém Meziříčí odkud v  roce 2015 nastoupil 
jako farář v  Poštorné. Od začátku tohoto 

roku je jmenován farářem ve farnostech 
Valtice, Lednice a Bulhary.

Do nového působení u nás Vám přeje-
me hodně spokojenosti a Božího požehná-
ní

Hlohovečtí farníci

S koncem tohoto roku se s námi rozloučili kněží, kteří v naší far-
nosti působili 12 let. Protože na svátek svatého Štěpána zde byli oba, 
Mons. Karel Janoušek i  P. Gejza Veselý, tak jsme se s  nimi rozloučili 
ve slavnostním duchu – za přítomnosti krojované mládeže i  dětí 
z Lohovčánku, které celou mši krásně zpívaly. Poděkovali jsme jim za 
všechno, co pro nás po celou dobu dělali, za jejich duchovní službu 

i doprovázení. Myslím, že i jim se mezi námi dobře žilo, že na valtic-
kou farnost budou vzpomínat rádi. Je možné, že se s nimi budeme 
potkávat i nadále, protože na odpočinek odešli na lanžhotskou faru 
a budou k dispozici jako zástup pro celé břeclavské děkanství.

Tak, otcové Karle a Gejzo, za všecko srdečné díky!
Marie Bartošíková a Jaroslav Hajda
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Tříkrálová sbírka
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Letošní tříkrálové koledování se nes-
lo ve znamení deště. Protože už od rána 
pršelo, měla jsem obavy, kolik dětí přijde. 
Ale byli jsme rozhodnutí, že i  kdyby děti 
nepřišly, tak my dospělí bychom Hlohovec 
obešli, aby se sbírka uskutečnila v  naplá-
novaném termínu. Naštěstí se našlo dost 
obětavých dětí, které i  přes nepřízeň po-
časí přišly koledovat. Letos jsme měli pět 
skupinek, a  tak už po poledni jsme končili 
a  v  kulturním domě jsme měli zasloužené 
občerstvení. Výtěžek letošní sbírky činí 95 
188 Kč, za což patří velký dík Vám všem, 
kteří jste malým koledníkům přispěli do 
kasiček a samozřejmě také všem králům za 
jejich ochotu vyrazit do ulic i v nepříznivém 
počasí.

Marie Bartošíková
místní koordinátorka Charity ČR

Lohovecké maminky

Předvánoční čas v mateřské škole

Když se dny zkrátily a teploty spadly k nule, vyvstala u nás mami-
nek otázka, jak se moci dále potkávat, když se nám hřiště schovala 
pod sněhem (nebo spíše v blátě). Po domluvě s paní knihovnicí a ve-
dením obce nám bylo umožněno setkávání v knihovně v místním kul-
turním domě. A tak proběhlo již čtvrté setkání, které se koná každé 
úterý od 9:30 do 11 hodin. Dětičky si vyhrají, my maminky se trochu 
odreagujeme a všichni se socializujeme.

Tímto zveme maminky s malými dětmi (0-4 roky), aby se k nám 
připojily. Stačí přijít v úterý dopoledne do knihovny i se svými rato-
lestmi. Nejlépe se ještě přidat na Facebooku do skupiny Lohovecké 
maminky, kde jsou nejaktuálnější informace. Těšíme se!

Marie Gricová

Součástí našich podzimních tradic je ka-
ždoročně svatomartinský průvod světýlek, 
na který zveme vždy i  širokou veřejnost….
napekli jsme s  dětmi  perníkové podkůvky 
a  koníky, kterými jsme odměnili účastníky 
průvodu, nacvičili jsme malé pásmo sva-
tomartinských písní, kterými jsme zpestřili 
program slavnosti.  Tato akce se již stala oblí-
benou tradicí, průvod se světýlky všem vždy 
zpříjemní pochmurnou a tajuplnou podzimní 

atmosféru a děti i dospělí si ji s chutí užívají.
A pak nám opět po roce nastalo období 

adventu…..před naší školkou se objevil krás-
ný dřevěný betlém, na obecním vánočním 
stromě zazářila světýlka a  i  náš stromeček 
před školkou nám svými barevnými světýl-
ky ohlásil brzký příchod Vánoc. Tak jsme se 
s nadšením pustili do výzdoby školky….stří-
hali jsme, lepili, tvořili, abychom si atmosfé-
ru přicházejících Vánoc co nejvíce navodili 

a  zpříjemnili. Navštívil nás laskavý Mikuláš 
s rozpustilými čertíky, zpívali jsme koledy, na-
cvičovali vánoční příběhy a  prostřednictvím 
všech těchto a  mnoha dalších vzdělávacích 
aktivit se naše děti  všestranně rozvíjely….
seznamovaly se s našimi tradicemi, rozvíjely 
svoji fantazii, učily se spolu s ostatními pro-
žívat slavnostní chvíle, nenásilnou formou 
zlepšovaly svoje vyjadřovací schopnosti, ma-
tematické dovednosti, osvojovaly  si  poznat-
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ky a dovednosti  předcházející čtení a psaní, 
protože všechny tyto aktivity děti hravou for-
mou připravují na úspěšný vstup do základní 
školy. 

Užili jsme si i sněhové nadílky, bobování, 
koulování a hrátky se sněhem, což nám skvě-
le umožňuje naše krásná zahrada. 

Začal nám nový rok, tak všem přejeme, 
aby byl klidný, pohodový….zkrátka aspoň 
takový, jako byl ten minulý.

Děkujeme vám všem za přízeň, kterou 
jste nám v uplynulém roce projevovali – ro-
dičům za dárky pod stromeček, maminkám 
za dobroty na pohoštění pro děti, místním 
fi rmám za sponzorské dary. Velmi si toho vše-
ho vážíme.

Zdenka Hajdová

Zprávy ze školy

Návštěva na obecním úřadě

Jak už je na naší škole tradicí i letos navštívili žáci třetího ročníku 
pana starostu na Obecním úřadě v Hlohovci, v rámci výuky Prvouky. 
Návštěva proběhla ve velmi pozitivní a příjemné atmosféře.  Žáci se 
seznámili osobně nejen s  panem starostou Jaroslavem Hajdou, ale 
i  s  dalšími zaměstnanci úřadu. Děti přinesly všem drobné dárečky, 

které vyrobily ve škole. Pan starosta děti mile přivítal a ochotně všem  
odpovídal na spoustu ( někdy i velmi humorných ) otázek, které děti 
zajímaly. Tímto bych chtěla ještě jednou  panu starostovi  poděkovat 
za vřelé přijetí a příjemně strávený čas s námi třeťáky.

Mgr. Sylva Dubinová
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Den otevřených dveří v základní škole
V  úterý 24. října uspořádala naše škola 

Den otevřených dveří pro rodiče žáků a širo-
kou veřejnost. Cílem bylo ukázat, jak se žáci 
učí a  v  jakých prostorách probíhá současná 
výuka. Všechny zajímalo především nově 
zrekonstruované 2. patro s  moderní počíta-
čovou učebnou a zázemím pro pedagogický 
sbor, obdiv však sklidily také všechny ostatní 

třídy a celkové prostory školní budovy, která 
letos oslavila 111 let od svého otevření v roce 
1912. Nabízené možnosti podívat se do školy 
využilo celkem 90 návštěvníků a podle ohla-
sů byli spokojeni a  mile překvapeni, jak je 
škola krásná, čistá a  moderně a  útulně zaří-
zena. Ve vyučovacích hodinách na ně čekala 
klidná, přívětivá atmosféra, ukázka samostat-

nosti i  spolupráce dětí ve skupinách a  další 
metody práce. Ti dříve narození zavzpomínali 
na svá školní léta a mohli nahlédnout také do 
školních kronik. Den otevřených dveří uká-
zal zájem veřejnosti o činnost školy, což nás 
velmi těší a věříme, že se po covidové pauze 
stane opět pěknou tradicí.

Mgr. Hana Müllerová, ředitelka školy
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Školní vánoční besídka
Školní vánoční besídka se uskutečnila 14. prosince. Nejdříve se ko-

nal jarmark, na kterém se prodávaly výrobky dětí. Od 17 hodin začalo 
představení jednotlivých tříd, které sledoval zaplněný sál přítomných 

rodičů a ostatních příbuzných. Ať už to byly tance, pekelné předsta-
vení nebo zpěv vánočních písní, všechno se dětem podařilo a sklidily 
za své výkony potlesk publika.
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Preventivní program

 Rok pohybu v základní škole je v plném proudu

 V rámci preventivního programu naší školy 
proběhla 7. 11. 2023 ve všech ročnících pouta-
vá přednáška s preventistou por. Ing .Bc. M. Mě-
churou, MBA, LL. M. . Žáci 1.-3. třídy si v rámci 
projektu osvojovali základní pravidla bezpeč-
nosti a ochrany nejen na silnicích. Nahlédli na 
dopravní situaci ze sedadla správného cyklisty 
nebo chodce, který dodržuje pravidla silniční-
ho provozu, seznamovali se s  ochranou své-
ho okolí. Pro žáky 4. a 5. ročníku byl připraven 

program na téma bezpečnost žáků, který je se-
známil s pojmy agresor, oběť, šikana. Současní 
školáci jsou velmi ovlivňováni internetem a so-
ciálními sítěmi, proto byla kyberšikana dalším 
tématem přednášky. Žáci byli upozorněni na 
nebezpečí, s jakými se mohou setkat ve virtuál-
ním světě. Prevence je jedním z prostředků, jak 
těmto rizikům předcházet. Program byl velmi 
přínosný, těšíme se na další pokračování. Dal-
ším velmi zajímavým projektem byl program 

polytechnického vzdělávání pro žáky 1.-3. tříd 
– ,,Malá digitální univerzita“. Nenásilnou for-
mou v duchu Komenského myšlenky ,,ŠKOLA 
HROU“ se děti seznamovaly s pojmem internet 
a  poznávaly svět informačních a  komunikač-
ních technologií. Témata byla zpracována tak, 
aby korespondovala s věkem žáků. Po ukonče-
ní projektu žáci získali ,,osvědčení“. Program se 
nám moc líbil.

Petra Karafová

Míra pohybových dovedností a fyzické zdatnosti žáků je dlouho-
době diskutovaným tématem. Řada různých šetření poukazuje na 
skutečnost, že pohybové aktivity žáků nejsou dostatečné, což vede 
k  řadě negativních jevů souvisejících se zdravím, životním stylem 
i jejich bezpečností. Proto jsme se rozhodli zařadit pohyb jako hlavní 
téma činnosti školního roku 2023/2024 v naší pětitřídce a připojit se 
ke konceptu „Aktivní škola“, jehož cílem je aktivizovat všechny mož-
nosti pro podporu pohybu dětí v průběhu školního roku.

A tak jsme hned začátkem podzimu připravili několik příležitostí 
k  rozvoji pohybu žáků v  rámci výuky i  mimo ni. Běží celá škola byl 
název sportovního dopoledne v přírodě, do kterého se zapojily celé 
třídní kolektivy. Vytrvalostní běh či chůze měl start přímo pod školou 
na písčitém chodníku v parku a všichni žáci se ho zúčastnili s rados-
tí a zápalem. Ti nejlepší vystoupili na stupínek vítězů a byli oceněni, 
malou medaili a velkou pochvalu však dostal každý, kdo dosáhl cíle.  
Další akcí byl turistický den zaměřený na přechod Pálavy pro starší 
žáky a výšlap na Svatý kopeček v Mikulově pro ty mladší. Chůzi žáků 
jsme posilovali také během cesty do školy, neboť jsme vyhlásili Tý-
den pěšky a pozorovali, jak si děti navzájem povídají o času společně Svatomartinské souboje trochu jinak
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Výsledky voleb do školské rady pro funkční období 2023 – 2026
Školskou radu zřizuje zřizovatel. Školská rada (dále jen ŠR) umožňuje 

rodičům žáků, pracovníkům školy, občanům obce a dalším osobám podí-
let se na správě školy. ŠR sestává ze zákonného zástupce nezletilých žáků, 
ze zástupce pedagogických pracovníků školy a jmenováním člena zřizo-
vatele. ŠR má tři členy. Funkční období členů ŠR je tři roky.

Volby do ŠR při Základní škole a Mateřské škole Hlohovec, příspěv-
kové organizaci proběhly dne 14. 11. 2023 v budově základní školy na 
základě s § 167 odst. 4 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, 
středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon).  

Volby se konaly v souladu s Volebním řádem pro volby členů ŠR.  Vo-
lební účast: 82 % všech oprávněných voličů, celkem 55 platných hlaso-
vacích lístků.

Tříčlenná školská rada: 

• Za zákonné zástupce nezletilých žáků byla zvolena Dis. Buhumila 
Dušková.

• Za pedagogické pracovníky byla zvolena Mgr. Elena Jankovičová. 
• Za zřizovatele byl jmenován Ing. Karel Malý. 

Mgr. Elena Jankovičová, předsedkyně ŠR

stráveném ráno při cestě do školy, což v poslední době vůbec není 
běžnou praxí. Pohyb jsme rozvíjeli i  v  průběhu vyučovacích hodin 
častými vycházkami a výukou v terénu, aktivizujícími tělovýchovný-
mi chvilkami s říkankami či jógou i v pohybových didaktických hrách, 
a za příznivého počasí jsme využívali školního dvora k pohybově-re-
kreačním přestávkám na čerstvém vzduchu. Také školní družina, která 
je nedílnou součástí školy, se může pochlubit mnoha zajímavými po-
hybovými činnostmi v terénu jako například Svatomartinské souboje, 
bobování, vycházky, pravidelné cvičení a hry na školním hřišti a další. 
Všechny tyto činnosti tak mohou být velmi vhodným doplňkem k ho-
dinám tělesné výchovy a mohou výrazně přispět ke zvýšení množství 
pohybových aktivit v denním režimu žáků. Školní rok je zatím ve své 
první polovině, takže mnohé další sportovní akce na žáky ještě čekají. 

Mgr. Hana Müllerová, ředitelka školy

Školní družina

Netradiční svatomartinské souboje ve školní družině

1. třída vítězové školního běhu

Výšlap na Svatý kopeček 1. a 2. třída 2. třída vítězové



NAŠA DĚDINA • 1/202418

Fotbalový podzim a zimní příprava

Mistrovské tituly Lukáše Drobiliče

Podzimní část soutěží po sloučení se Sokolem Sedlec byla za-
končena nikoliv podle plánovaných představ, ale naopak panuje ne-
uspokojení s výsledky a postavením v tabulce, kde nás závěrečných 
šest porážek v řadě připoutalo na předposlední místo v soutěži. Před 

Začátkem září se v  Brně konala soutěž 
škol pořádaná Policií a  Armádou ČR a  to 
Olympijský víceboj Odznak všestrannosti.

Jedná se o dvoudenní desetiboj družstev 
a zároveň jednotlivců - 60m, skok daleký, hod 
kriketem, 2min.skok přes švihadlo, 2min shy-
by na lavici,2min kliky, 2min sedy lehy, hod 
medicinbalem vzad, trojskok snožmo a voli-
telná disciplína: běh 1km/ 2min dribling ko-
lem kuželů/plavání 2 min. 

Lukáš závodil za družstvo ZŠ Slovácká 
Břeclav, které bylo v  jiném složení než v  ja-
kém poustoupili do fi nále ČR. 

Družstvo i tak zabojovalo a nakonec ob-
sadilo krásné 5.místo ze 45 družstev ČR. Lu-
kášovi se podařilo obhájit celkové prvenství 
z roku 2022 v kategorii ročníku 2009.

Hned další týden se v  Břeclavi konalo 
atletické Mistrovství ČR starších žáků ročník 
2008-9. Lukáš vybojoval 3.místo ve skoku da-
lekém výkonem 633cm. 

Druhý den zvítězil ve své oblíbené disci-
plíně skok vysoký výkonem 186cm a  stal se 
tak Mistrem ČR. 

Tímto výkonem se Lukáš nominoval do re-
prezentace starších žáků ČR na mezistátní zá-
vod do Trnavy, který se konal o týden později. 

Výkony byly velmi ovlivněny chladným 
a  deštivým počasím a  závodníci tak spíše 
bojovaly o pořadí v jednotlivých disciplínách 
kvůli zisku bodům. 

B mužstvo je v tabulce o málo lepší, ale i tam jsme počítali s lepším 
postavením, stejně jako u A mužstva, zde byla velká kumulace hráčů 
a  tím trpěla kvalita hry a  následně výsledky. V  průběhu podzimu se 
u obou družstev vystřídalo na 40 hráčů, což mluví za vše. Velkým poziti-
vem ale bylo, že se setkalo tolik odlišných povah, nedocházelo ke třeni-
cím či konfl iktním situacím, proto si myslím, že na jaro budeme táhnout 
za jeden provaz a bude líp.

Den Datum Čas Tým Tým Místo konání  

so 17. 2. 18.00 Hlohovec Dolní Dunajovice Pohořelice  

so 24. 2. 16.00 Hlohovec A Baník Mikulčice Lednice  

ne 25. 2.  Sedlec/Hlohovec B  v jednání  

so 2. 3. 14.00 Hlohovec A FC Klobouky Lednice  

ne 3. 3. 14.00 Sedlec/Hlohovec B Klentnice Lednice  

so 9. 3.  Sedlec/Hlohovec B Kostice Sedlec-čas upřesněn  

ne 10.3. 14.30 Hlohovec A FK Valtice Hlohovec  

so 16. 3.  Sokol Týnec/Hrušky Sedlec/Hlohovec B Hrušky-čas upřesněn  

ne 17. 3.  Hlohovec A Baník Vacenovice Hlohovec-čas upřesněn  

 23/24.3.  Hlohovec A Starovičky/V.Pavlovice B  Začátek MU

   Sedlec/Hlohovec B   přátelský zápas

 30/31.3.  Sedlec/Hlohovec B   Začátek MU

námi jsou družstva Kobylí, Nosislavi a  Bořetic, se kterými jsme pro-
hráli, jinak by to bylo veselejší. V polovině ledna začne zimní příprava 
fyzického charakteru (běhy, posilování). Potom bude následovat série 
přípravných zápasů.

Základna jako každoročně sehrála se střídavými úspěchy své tur-
naje a v současné době navštěvuje halu v Lednici. Velký dík trenérům 
této věkové kategorie, kteří si na všechny tréninky či zápasy udělají čas 
a klukům a holkám se příkladně věnují.

V závěru bych chtěl podotknout, že nezapomínáme na kluky, kte-
ré máme v okolních oddílech, Lednici, Charvatské Nové Vsi, Břeclavi či 
Valticích, které zpovzdálí sledujeme a přejeme jim vždy dobrou formu.

Antonín Koryčánek

TrnavaMČR Prostějov

Lukáš opět vyhrál skok vysoký výkonem 
182 cm a ve skoku dalekém byl třetí osobním 
rekordem 643cm, u kterého měl ale nepovo-
lený vítr. 

Reprezentační výběr chlapců i  dívek ČR 
vyhrál tyto mezistátní závody a porazil státy 
Slovenska, Maďarska, Chorvatska a  Slovin-
ska.
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Dobrovolný svazek obcí Lednicko-valtického areálu
Dobrovolný svazek obcí Lednicko-valtického areálu (zkráceně DSO 

LVA) je tvořen celkem 10 členy jimiž jsou obce/města: Bulhary, Břeclav, 
Hlohovec, Ladná, Lednice, Podivín, Přítluky, Rakvice, Valtice a Velké Bílo-
vice. I když členské obce zůstávají v nezměněné podobě, po volbách na 
podzim roku 2022 usedly na křesla v některých obcí nové tváře. Na val-
né hromadě v lednu 2023, tedy proběhla nová volba předsedy a místo-
předsedy svazku, kterými se stali pan místostarosta obce Lednice RNDr. 
Libor Kabát, jako předseda svazku a pan Ing. Jaroslav Hajda, starosta 
obce Hlohovec, jako místopředseda. 

Hlavním předmětem činnosti DSO LVA je společné prosazování 
zájmů spojených s komplexním rozvojem regionu, všeobecná ochrana 
životního prostředí v zájmovém území, společný postup při dosahová-
ní ekologické stability a  trvalé obyvatelnosti a mnoho dalšího. Cílem 
svazku je také podpora regionálních spolků a akcí. V letošním roce byly 
podpořeny některé sportovní kluby – např. Klub stolního tenisu LVA, 
MSK Břeclav – stolní tenis, dále Spolek pro obnovu Katzelsdorfského zá-
mečku. Dlouhodobá podpora obecně prospěšného spolku Biosférická 
rezervace Dolní Morava, která administrativně zpracovala projekt „Re-
vitalizace Zámeckého rybníka v Lednici“, a která loni slavila 20. výročí 
jejího vyhlášení. Podpora kulturních akcí velkého formátu - Lednicko-
-valtický hudební festival, loni se uskutečnil již po osmé, tentokrát ve 
znamení mladých talentů. A  velmi oblíbená kulturně-sportovní akce 
„Otevírání Lichtenštejnských stezek“. DSO LVA také přispěla na vývoj 
a  vylepšení moderní aplikace a  webové platformy „Discover LVA“, ur-
čené pro návštěvníky Lednicko-valtického areálu, kterou zpracovává 
společnost s mladým kolektivem Moraviandata s.r.o. 

Důležitou spolupráci svazek navazuje s  Místní akční skupinou 
(MAS) LVA, která se pravidelně účastní valných hromad a informuje čle-
ny o dotačních titulech, které je možné čerpat, ať už na úrovni jednot-
livých obcí, tak na úrovni institucí, spolků, organizací, i v podnikatelské 
sféře. 

V červnu roku 2023 přivítali členové svazku na společném setkání 
ve Valticích představitele obcí Weinviertelu a Dolního Rakouska. Klíčo-
vou roli hraje turistický ruch v jednotlivých regionech české a rakouské 

strany. Spolupráce by měla spočívat v  jak co nejlépe a  nejefektivněji 
propojit oba regiony, zdůraznit, co vše mohou nabídnout a jak nejlépe 
rozmělnit návštěvníky i do jiných, turisty doposud neobjevených míst. 

V září roku 2023 se DSO LVA zúčastnilo výjezdního zasedání v Tře-
boni, kde se členové svazku setkali s představiteli tohoto krásného lá-
zeňského a turisticky oblíbeného města. Výměna zkušeností, poukázá-
ní na problémy a starosti spojené s turisticky vytíženou oblastí se stalo 
hlavním tématem diskuse. 

V tomto roce bude Dobrovolný svazek obcí LVA pokračovat v po-
pularizaci svazku, jak na regionální, tak i přeshraniční úrovni. Společná 
příprava a realizace projektů, výměna zkušeností souvisejících s turis-
mem i běžným životem občanů v regionu, ochranou životního prostře-
dí a kulturního dědictví se stanou prioritou roku 2024. 

Za DSO LVA -  Bc. Karolína Damborská -  tajemnice

Posledního září odjedlo družstvo st. žáků 
Lokomotivy Fosfa Břeclav bojovat na MČR 
družstev na stadion Děkanka do Prahy. 

Odvezli si krásné 5.místo a  Lukášovi se 
v Praze podařilo překonat okresní rekord ve 
skoku vysokém výkonem 195 cm.

Mezi dva poslední školní závody v  říjnu 
patřilo Krajské fi nále atletického čtyřboje 
- 60m, koule, výška a běh 1 km, který Lukáš 
vyhrál ziskem 2488 bodů. 

A  nečekaně Lukáš vyhrál i  krajské fi nále 
přespolního běhu na 3km v Brně. Tímto závo-
dem ukončil velmi náročnou atletickou sezonu 
a začínal trénovat na prosincové MČR v plavání.

V  říjnu odjel s  krajským výběrem v  pla-
vání na soustředění do Liberce, kde za týden 

uplavali 65 km a bohužel to odnesla obě ra-
mena počínajícím zánětem.

Den před krajskými plaveckými závody 
se prokázalo vážnější zranění nohy z atletiky, 
které vyžadovalo klidový režim. 

Plavecká příprava byla proto velmi ovliv-
něna a až týden před MČR dostal Lukáš svo-
lení se závodů zúčastnit.

Poslední žákovské MČR v plavání ročníku 
2009 se konalo v Prostějově na krátkém ba-
zénu 25m v termínu 9.-10.12.2023. Lukáš se 
zúčastnil 5ti disciplín, na které se nominoval 
v průběhu roku zaplavanými časy. Vzhledem 
ke zdravotnímu stavu měl Lukáš poslední za-
plavané časy až ze začátku října, takže jsme 
vůbec neměli představu, jak na tom je. 

Lukáš plaval vždy v  nejrychlejších roz-
plavbách a  podařilo se mu podat výborné 
výkony. U všech 5 disciplín si zlepšil svá osob-
ní maxima v rozmezí 0,19-4,2 vteřiny a získal 
3x titul MISTR ČR na 50 a  100 m volný způ-
sob a 100 m znak, 2x 2. místo na 100m motýl 
a 200m volný způsob. 

Příští rok bude Lukáš stále patřit v atletice 
do kategorie starších žáků, ale v plavání se za-
řazuje do kategorie mladších juniorů. 

I  tak má v  plánu pokračovat s  oběma 
sporty, ale vzhledem ke zdravotnímu stavu 
už dneska ví, že musí množství závodů pře-
devším v atletice upravit a zařadit více rege-
nerace.

Bohdana Drobiličová

Setkání s představiteli Dolního Rakouska - Katzelsdorfský zámečekSetkání na radnici ve ValticíchSetkání na Katzelsdorfském zámečku

Setkání v Třeboni
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Nové vybavení kulturního domu

Vánoční vandalové v Dědině

Odpadové hospodářství

V dnešní době již naprostá nutnost při většině kulturních akcí, po-
kud chceme, aby daná akce měla nějakou úroveń. Řeč je o vyplacho-
vačkách sklenic a  chladících vitrínách na lahve. V  loňském roce jsme 
tedy pořídili do vybavení kulturního domu 2 kusy vyplachovaček a  1 
chladící vitrínu s  šuplíky. Celková cena činila 158 825 Kč, přičemž se 
nám podařilo získat dotaci z  Jihomoravského kraje ve výši 63 000 Kč 
a výsledná cena za nové vybavení tak činí 95 825 Kč. Tedy nechť nám 
slouží k naší spokojenosti!

Bohužel jsme se ani o  uplynulých svát-
cích nevyhnuli problémům. Náš obecní 
vánoční strom se stal 22 prosince terčem 
útoku dvou vandalů, kteří vraceje se o  půl 
druhé ráno kdoví odkud, se u  něj zastavili 
a  jali se ničit kabelové rozvody jeho osvět-
lení. Podařilo se jim oškubat jak kabely, na 
které dosáhli, tak také utrhli a  ukradli roz-

vodnou krabici a dokonce se pokoušeli vy-
rvat ze země přívodní elektrický kabel. Tady 
mne napadá jen jedno – jedno velké PROČ ? 
Odpovědět si na to zkuste každý sám. Mne 
osobně napadají jen samá nehezká slova. 
Každopádně je to neúcta, nevděk a  pohr-
dání. 

Jaroslav Hajda

Chladici vitrina a vyplachovacky coby nove vybaveni kulturniho domu

Zvýšení poplatku za likvidaci komunálních odpadů
Pro rok 2024 se zvyšuje v naší obci popla-

tek za svoz odpadů z domácností a to z 550,- 
Kč na 600,- Kč.  K tomuto doslova decentnímu 
navýšení jsme se rozhodli z důvodů růstu cen 
a  nákladů za likvidaci odpadů. Dlouhodobě 

je odpadové hospodářství v  naší obci dofi -
nancováno obecním rozpočtem stejně jako 
v ostatních okolních obcích, ale pro rok 2024 
by výše doplatku ze strany obecního rozpoč-
tu už překročila akceptovatelnou výši, a proto 

bylo nutné poplatek zvýšit. 
Výše poplatku za odpady je často disku-

tované téma - zda je nebo není výše poplatku 
adekvátní, většinou tedy že je moc vysoká, ale 
je zapotřebí se nad tím zamyslet a uvědomit si, 
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Další krůček k lepšímu vytřídění odpadů z našich domácností

Dešťové vody nepatří do řadu splaškové kanalizace
Jak likvidujete dešťové vody ze střech či 

zpevněných ploch svých nemovitostí? Dří-
ve bylo běžné tyto vody vypouštět okapem 
přímo na terén, odkud pak vody odtekly 
povrchově kamsi do neznáma, v  některých 
případech se dešťové vody vsákly do předza-
hrádek či zelených ploch u domů. A někteří 
z vás tyto vody zachytávali do barelů a jiných 
nádob a zalévali s nimi své zahrádky. Po roce 
2000, kdy byla v naší obci dobudována stoko-
vá síť splaškové kanalizace, se však některým 
dle jejich mínění naskytlo ještě další, avšak 
je nutno uvést že naprosto nelegální řešení, 
jak se zbavit dešťových vod. I přes provádění 
důsledných kontrol při napojování jednot-
livých domů se postupem let ukazuje, že 
mnoho připojených domácností nevypou-
ští do splaškové kanalizace jenom odpadní 
vody ze svých toalet, kuchyní a  koupelen, 
ale že do řadu splaškové kanalizace mnozí 
napojili i  svody ze svých okapů či dvorních 
vpustí a dešťových vod se tak zbavují poho-
dlně přes stokovou síť splaškové kanalizace. 

Je to už celkem dlouhá doba, co třídíme jednotlivé odpady z do-
mácností jako papír, plast, bioodpad, sklo, kovy a další odpady a máme 
pro to i vytvořené velmi dobré podmínky a systém pro jejich sběr, ale 
bohužel stále máme rezervy. Dle zákona o odpadech Ministerstva ži-
votního prostředí a  obecní vyhlášky je každý občan povinen řádně 
třídit odpad právě na jednotlivé komodity. Každá domácnost se k této 
věci staví jinak důsledně a je to i poznat na sváženém odpadu. Odpad, 
který máme třídit, se nám objevuje v popelnicích a je zapotřebí na tom 
zapracovat. 

Vytřiditelné komodity, které se v popelnicích objevují a nemají tam 
co dělat, jsou kovový odpad z domácností v podobě nápojových ple-
chovek a konzerv a dále pak také tetrapaky. Proto, abychom tento vy-
třiditelný odpad ze směsného komunálního odpadu dostali pryč, pro-
vádíme pytlový svoz kovových odpadů a pytlový svoz tetrapaků, stejně 
jako svážíme plast a papír. Chceme tím zkrátit Vaši cestu k místu sběru 
tohoto odpadu a že ho v poslední době je. 

A  to je špatně. Stoková síť splaškové kanali-
zace obce Hlohovec není určena pro dešťové 
vody. O tom, že spousta domácností vypou-
ští do splaškové kanalizace své dešťové vody 
se přesvědčujeme při každém dešti, čímž se 
však v  danou chvíli stává naše stoková síť 
absolutně nefunkční, protože čerpadla v čer-
pacích stanicích nestíhají odvádět takové 
obrovské množství vody. Není vyjímkou, že 
čerpací stanice úplně přetečou či je zaplaven 
suterén některých přilehlých domácností, 
které nemají na své kanalizační přípojce osa-
zenu zpětnou klapku proti zpětnému vzdutí 
vod ze stokové sítě. Dešťové vody tedy v naší 
obci nepatří do řadu splaškové kanalizace 
a  likvidaci je potřeba provádět jinak. A  jak?  
Například akumulací s  následným využitím, 
vsakováním nebo výparem, pokud to hydro-
geologické poměry, velikost pozemku a jeho 
využití umožňují a pokud nejsou vsakováním 
ohroženy okolní stavby nebo pozemky. Nebo 
také odváděním dešťových vod do vod povr-
chových prostřednictvím dešťové kanalizace, 

Z  praktické stránky to bude znamenat to, že v  den svozu papíru 
a plastu máte možnost přistavit v plastových pytlích nebo i igelitových 
taškách kovové obaly a v druhém pytli také tetrapaky a zaměstnanci 
naší obce je svezou na sběrný dvůr.   

Doufáme, že zavedením pytlového sběru kovů a  tetrapaků Vám 
pomůžeme k třídění tohoto odpadu a nebude se nám tak objevovat 
v černých popelnicích se směsným komunálním odpadem. 

V neposlední řadě bychom chtěli všechny občany informovat, že 
od nového roku bude probíhat společností Hantály a.s. namátková 
kontrola popelnic, kde bude jako v  dalších obcích našeho regionu 
prováděn rozbor obsahu tříděných složek, které do popelnic nepatří. 
Cílem těchto kontrol je zjištění úrovně třídění odpadů v návaznosti na 
úsporách nákladů na odpadové hospodářství obce, dodržování Záko-
na o odpadech ČR a obecní vyhlášky. Naše obec třídí relativně dobře, 
ale je stále co zlepšovat.   

Jaroslav Hajda ve spolupráci s Hantály a.s.

pokud jejich akumulace s  následným využi-
tím, vsakováním nebo výparem není možná.

Pokud máte problém s  likvidací deš-
ťových vod a  potřebujete pomoc či radu, 
například z důvodu malého dvora nebo ne-
možnosti likvidace dešťových vod jiným způ-
sobem, zavolejte mi a spolu se podíváme na 
Váš problém a vyřešíme ho.  

Současně tímto veřejně vyzýváme všech-
ny domácnosti, aby provedly kontroly likvi-
dace dešťových vod ze svých nemovitostí. 
Zkontrolujte, zda nemáte na přípojku splaš-
kové kanalizace napojeny i  dešťové svody 
ze střech, dvorní vpusti či jiné zařízení k od-
vádění dešťových vod. Od června letošního 
roku začneme ve spolupráci se společností 
vodovody a kanalizace Břeclav a.s. provádět 
kontroly jednotlivých domácností a budeme 
vyžadovat odstranění nevhodného napojení 
odvodu deš´tových vod do splaškové kana-
lizace.

Jaroslav Hajda ve spolupráci 
s Vodovody a kanalizace Břeclav a.s.

co vše tento poplatek pokrývá a musíme říct, 
že toho není opravdu málo. Odpadů kolem 
nás stále přibývá, jen si uvědomte, co vznikne 
odpadů, když dojedete z  nákupu a  podíváte 
se na zboží a v čem je zabalené. 

Stanovený poplatek ve výši 600 Kč činí po 
přepočtu 1,6 kč za den – je to málo nebo moc 
? V porovnání s ostatními obcemi okresu Břec-
lav patříme mezi obce s nejnižším poplatkem 
za svoz odpadů. Jinde je naprosto běžné, že 
se vybírá poplatek 700 Kč a  více. Reálné ná-
klady obce na likvidaci komunálního odpadu 
na jednoho občana jsou kolem 1120,- Kč a to 
nejsou k ceně připočítány náklady na zaměst-
nance, techniku při svozu po obci a  provoz 
sběrného dvora. Obec tak ročně doplácí cel-
kem 680 000,- Kč, které bychom mohli využít 
rozhodně lépe. 

Do dalších let však hrozí další a  to po-
měrně razantní navyšování tohoto poplatku, 
protože ceny za likvidaci odpadů rapidně po-

rostou v  důsledku platnosti nového zákona 
o  odpadech, a  proto je naprosto nezbytné 
myslet na snižování produkce svých odpadů. 
Každý sám za sebe a přitom všichni spolu mu-
síme přemýšlet, jak snížit produkci netříděné-
ho směsného komunálního odpadu. Musíme 
zabrat a třídit ostošest, jinak to nepůjde a ni-
kdo jiný to za nás neudělá. 

A jak to dělají v okolních obcích?? Mnoh-
de zavedli systém plateb dle množství vypro-
dukovaného odpadu, což znamená platit za 
každou vysypanou popelnici a  což ale také 
znamená vážit každý kilogram komunálního 
odpadu, který přivezete na sběrný dvůr. Na 
to však nejsme momentálně u nás v Hlohovci 
uzpůsobeni. Znamenalo by to pořídit vážící 
a evidenční systém a důsledně evidovat každý 
přivezený kilogram směsného komunálního 
odpadu. A  i  takový systém není úplně doko-
nalý, protože hrozí, že budeme řešit to co už 
máme dávno vyřešeno – černé skládky v  re-

mízcích okolo obce či různě vysypaný odpad 
okolo cest a silnic.

Tedy aktuálně nejjednodušší cesta, jak op-
timalizovat produkci komunálních odpadů je 
snaha o maximální vytřídění všeho co už ne-
potřebujete a co chcete vyhodit. Snaha nahá-
zet do černé popelnice na komunální odpad 
co nejméně věcí. Snaha abyste měli co nejmé-
ně vývozů za rok. Schválně si to doma vyzkou-
šejte. Zajímá Vás kolik odpadu Vaše domác-
nost vyprodukovala za minulé roky? Klidně se 
nás na to zeptejte a my Vám to rádi sdělíme. 
Jsou mezi námi skuteční premianti, kteří pro-
dukují opravdu málo odpadu. Ale jsou mezi 
námi i  tací, kteří produkují pětinásobně více. 
A to je velký rozdíl. Tedy velké téma k zamyš-
lení a také velké téma k veřejné diskuzi, zdali 
každý z  nás dokáže snížit produkci vlastního 
směsného komunálního odpadu. Věřím, že 
ano, tak pojďme do toho !

Jaroslav Hajda ve spolupráci s Hantály a.s.
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4. Zdravotnictví

Zdravotní poměry obyvatel byly celkem dobré. U dospělých nej-
větší procento tvořila tbc (tuberkuloza). Z dětských nemocí se někdy 
projevil záškrt. Dobrodiním byla blízkost dobré tehdy nemocnice Mi-
losrdných bratří ve Valticích. Dobré lékařské služby prokazovali lékaři 
MUDr. Langer z Lednice a vždy ochotný MUDr. Helmer a Hýsek. Aby 
se posílil zdravotní stav školní mládeže, pořádalo učitelstvo na škole za 
součinnosti rodičů „stravovací akce“, kde děti v poledne dostávaly hod-
notnou polévku, protože v domácnostech se vařilo jen ráno a večer.

5. Kultura

Do roku 1938 a to do konce měsíce října byla v obci pětitřídní obec-
ná škola s 1 pobočkou závěrečné třídy. Mateřská škola měla tři oddělení 
na čís. 10.

Spolky byly 3. Omladina, orel a Národní jednota. První dva sdružo-
valy mládež z „dědiny“, 
Národní jednota sdru-
žovala pokrokovější 
složky obyvatelstva. 
Orel a  Omladina měla 
svůj stánek v  hostinci 
u  „mrkvů“ na čís. 66, 
Národní jednota zase 
v  hostinci u „baránků“, 
na čís. 122.

Oba tábory vzá-
jemně soutěžily a  pl-
nily dobře své poslání. 
Vynikala práce Nár. jed-
noty, protože spolek 
tento veden byl učitel-
stvem.

6. Poměry lidopisné

Do roku 1938 žila obec Hloho-
vec životem čistě slovácké vesnice. 
Zvláště ženy nosily rády při každé 
příležitosti svůj krásný podlužácký 
kroj. Z  původních krojů se už neza-
chovalo nic. Zvláště bohaté na kro-
je byly „hody“ a  hlavně na kopečku 
u „Mrkvů“, kde tancovala chasa dědin-
ská. Dodržovaly se i zvyky např. volba 
stárků, přibírání do chase, zahrávání 
hodů i  zvyky při svatbách. Původní 
písně se též nezachovaly, přestože 
zdejší občané vynikají zpěvností. Ná-
řečí je slovácké na přechodu s  náře-
čím slovenským.

7. Náboženský život

V obci je velmi vyhraněný dodnes (katolíci). Jiných vyznání nebylo. 
Lid dodržoval všechny církevní svátky a zúčastňoval se masově všech 
nábož. průvodů a poutí.

8. Obec po stránce politické

Politický primát v obci držela vždy strana lidová. Druhou nejsilnější 
stranou byla strana agrární. Část dělnictva byla organisována ve fašis-
tické straně. Ostatní strany byly v menšině.

Posledním starostou byl Jan Klimovič (*1893), čís. 252 za stranu ag-
rární. (Starostoval 1932-1938)

Již stavba obranného systému v katastru obce a v celém pohraničí 
začala působiti na myšlení občanstva. Lid obce vyjádřil manifestačně 
své, českou školou už hodně vypěstované, národní uvědomění na slav-
nosti 24. května 1938 na počest narozenin tehdejšího presidenta Dr. 
Ed. Beneše. Bylo to bezprostředně po dnech plných vzrušení dne 15. 
května 1938, kdy se chystal první útok na bezpečnost ČSR. Další událos-
ti, které nasvědčovaly, že útoky na naši republiku neustanou a že ČSR 
je čím dále tím více ohrožena, rozpolcovalo i myšlení občanů. Zářijové 
dny a odtržení území obce a celého pohraničí a přidělení do Říše měli 
veliký vliv. Nejistota, jazykové poměry, přivedly občany často k neuvá-
žených závěrům, které zapříčinily strádání a válečné útrapy, ba někdy 
i smrt na bojišti.

Dnem 9. říjnem 1938 přišel do české obce režim německý. Česká 
škola pracovala do konce měsíce října, kdy uč. sboru bylo oznámeno, 
že bylo vedením obce zažádáno o zřízení školy německé. Zůstal český 
jen kostel a vyučování náboženství.

Léta v období II. Světové války zasáhla hluboce do myšlení lidu naší 
obce. Strach o existenční možnosti, často však i neuvědomělosti, na-
hnaly a zapráhly občany do válečné mašinerie, kde také někteří oběto-

Nemocnice Milosrdných bratří Valtice

Sokolský kroj

Orel v čele s náčelníkem Janem Štěpánkem - uprostřed

Krojovaný pár.psd

Zlatá svatba Jana Klimoviče



HLOHOVECKÉ ZVONY
Nejstarší zmínka o zvonu v Hlohovci pochází z roku 1815 v souvis-

losti s krádeží zvonu na místním hřbitově.  V té době ještě kostel nestál, 
tak pravděpodobně zajišťoval funkci umíráčku či byl využíván k upo-
zornění na nějakou pohromu. Jelikož byl hřbitov na kopci, jeho zvuk 
se jistě dobře nesl po celé tehdejší vsi. Není bez zajímavosti, že po 80ti 
letech, v roce 1658, byl tento ztracený zvon nalezen zakopaný v obci 
Nivnice. 

Další zmínka, ale to už o kostelní zvonech, se vztahuje k roku 1902, 
kdy došlo k jejich svěcení. To bylo pravděpodobně za starostování Jo-
sefa Slunského (*1894 †1938) z č. 39 (Dědina). Dochovala se krásná fo-
tografi e z této slavnosti, kde je však možné spatřit pouze jeden zvon. 
Pod ním stojí starosta, faráři a početné členstvo místních hasičů. Vepře-
du v 1. řadě uprostřed jsem objevila moji babičku se svým dvojčetem 
(Monika a Růžena Garčicovi), narozené 1895, takže jim tehdy bylo 7 let. 

Z roku 1908 pochází záznam, kdy se chystala přístavba – prodlou-
žení stávajícího kostela. Zvony byly dočasně přemístěny na hřbitov. 
Zda je tím míněn 1 zvon velký a 1 umíráček, to nevíme.

Za 1. světové války došlo k  zrekvírování (zabavení) zvonů. Nové 
byly pořízeny za starostování Jana Drobiliče (*1883 †1947) z č. 8 a za-
platila je údajně obec. Mohlo se jednat o rok 1922 nebo 1923. Dle níže 
uvedeného tak byly pořízeny zvony 3. Vytahování zvonů na věž se ne-
obešlo bez problémů – jeden velký zvon při slavnosti svěcení spadl. 
Nerozbil se, ale značně poškodil schodiště u hlavního vchodu. 

K dalšímu zabavení zvonů došlo za 2. světové války. Mělo se jednat 
o 3 zvony pořízené právě po 1. světové válce. Známe i údaje o velikosti: 
první zvon měl průměr ve spodní části 86 cm, druhý 58 cm a třetí 49 
cm. 

Kdy došlo k  pořízení nových zvonů po 2. světové válce, nebylo 
zatím zjištěno. Avšak dle záznamů z roku 1968 se dovídáme, že kostel 
v Hlohovci měl stále náhradní zvon – kovový z tzv. „zetalu“, což je slitina 
hliníku a zinku, a malý umíráček – ten se nachází na věži dosud. 

Farníci si přáli, aby byly pořízeny nové zvony, a  to dva větší. Na 
zvony byl v  roce 1968 sestaven rozpočet a  okresní církevní tajemník 
dal svolení k  jejich pořízení. Za vlády komunistů bylo třeba souhlasu 
se vším, i když si věřící úhradu zajistili sami ze svých prostředků.  Bylo 
jednáno s fi rmou METALIMEX, podnikem zahraničního obchodu s tím, 
že zvony objedná ve fi rmě Franz Schilling v Apoldě v Německé demo-
kratické republice. Jednalo se soukromou rodinnou fi rmu, která vznikla 
v roce 1868 a jen rok po odlití zvonů pro Hlohovec byla násilně vyvlast-
něna.  

V březnu 1968 se uskutečnila první sbírka na jejich pořízení. Sbírky 
pak pokračovaly ještě několikrát. Metalimex potvrdil, že zvony budou 
dodány ve III. čtvrtletí 1970. Všichni věřící v Hlohovci se již nemohli do-
čkat. Výrobce zvonů poslal plán na novou „stolici“ – ocelovou, protože 

vali i mladý život. Mnohdy teprve nebezpečí života otevřelo mnohému 
oči a pak nasadil všechno, aby se dostal domů. Hospodářské poměry 
v obci se zlepšily. Pracovitostí a lepšími hospodář. podmínkami dosaho-
vali občané dobrých výsledků na svých závodech a po splnění dodáv-
kových úkolů zůstávalo jim dostatek na obživu, na odprodej i výměnu 
občanům z měst hlavně z Vídně. Také víno i podřadnější šlo dobře na 
odbyt. Zadlužená hospodářství vybředla z dluhů. Rovněž výdělky byly 
dobré. Přestože byla válka, v obci se žilo dobře. Občané drželi pohro-
madě, na různé hospodářské kontroly neměli okupanti čas. Začala se 
zlepšovat i kultura bydlení. Kulturní poměry však jinak značně utrpě-
ly. Mládež ani starší neměli žádné možnosti kulturního vyžití, protože 
žádná česká akce nebyla možná. Přílišné vyzpěvování bylo považováno 
za provokaci a vyzpívanou slováckou hrdost zaplatil mladý občan Jan 
Šlichta životem v koncentrač. táboře, druhý Jan Radkovič 6 léty tábora 
také. 

Německá škola dětem nic nemohla dát. Děti německy se učily po-
malu a co se naučily, doma zase zašlo, protěž se doma a všude venku 
mluvilo jen česky. Vyučování také za mnoho nestálo, jelikož bylo naru-
šováno ustavičnými sběrovými akcemi. Žáci, kteří začínali nic neuměli 
a co končili, zapomněli i co uměli z české školy. Nedostatky tyto těžce 
dohánějí.

Vracející se občané, ať z  totálního 
nasazení nebo i z fronty, přinášeli stále 
a stále lepší zprávy pro ty, kteří vytrvali 
v pevném postoji Čechů a tyto zprávy 
potvrzovaly i  rozhlasové zprávy ciziny 
o nezadržitelném postupu Rudé armá-
dy i  armád spojenců. Všichni občané 
chovali jen přání, aby všemu byl už 
konec a konečná fáze světového zápa-
su přenesla se bez pohromy pro celou 
obec. Přání toto se všem vyplnilo. Dne 
20. dubna 1945 vjel do Hlohovce po 
silnici od Valtic první vítěz, vítěz ohla-
šující vybíhajícím vstříc občanům, že 
vítězná Rudá armáda za malou chvíli 
přijede do obce a  odtud dále ponese 
vítěznou zástavu až po úplné osvobození ČSR. 8 hod. ráno, zrodil se 
nový den, zrodil se nový čas i pro naši obec Hlohovec.

Zapsal Ant. Návara, říd. uč. 
Jedná se o doslovný neupravovaný opis z pamětní knihy Obce Hlohovce.
Strojově přepsala a textem popsanými fotografi emi doplnila Marie Sítková

Antonín Návara

nové zvony byly tak velké, že pro silné trámy staré stolice nebylo ve 
věži místo. Byl tedy nakoupen potřebný materiál a práci udělali zdar-
ma místní dobrovolníci. Ovšem nastaly potíže. Hlavní díly stolice byly 
svařeny v dílně a měly být vytaženy hotové do věže. Ale okno ve věži 

Dovoz zvonů ke kostelu

Svěcení zvonů 1902
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bylo malé. Muselo být probouráno a bylo rozhodnuto ponechat to vel-
ké s ohledem na pozdější vytažení zvonů do věže. Proto také musel být 
vyměněn i  rám okna. Starý dřevěný byl odstraněn a připraven nový, 
kovový a nové dřevěné žaluzie. Okno ovšem bylo namontováno až po 
svěcení zvonů. 

Zvony však stále nepřicházely; přišla však zpráva od p. Jaroslava 
Dobrodinského z Pelhřimova, který byl kolaudátorem zvonů, že hloho-
vecké zvony jsou hotové, že jsou zdařilé a že byly kolaudovány. Očeká-
valo se již jen jejich odeslání. 

Dlouho očekávané zvony konečně přišly. 4. února 1971 ráno za-
zvonil telefon a stanice ČSD Břeclav hlásila, že jsou tam pro Hlohovec 
2 zvony a dotazovali se, kam mají být uloženy; že okolo 11 hodiny je 
přivezou nákladním autem. Administrátor (Antonín Landsmann – farář 
z Lednice) odjel proto hned do Hlohovce, aby opatřil 4 silné muže ke 
skládání. Přišlo jich nakonec mnohem víc. Zvony byly složeny u Břeti-
slava Střelského (ulice Chalupky) – bylo to blízko kostela a pan Střelský 
měl zámečnickou dílnu. Lidé byli velmi zvědaví a chodili se na zvony 
dívat. Svěcení mělo být až v létě, až bude krásné počasí. Zatím se vše 
pomalu připravovalo. Bylo nutno také připravit elektrické vedení pro 
elektrické ovládání zvonů, které mělo být též pořízeno.

Svěcení zvonů bylo stanoveno na 6. června 1971. Zvony byly pře-
dem dopraveny do domu Matěje a Anny Kurkových na číslo 50 (ulice 
Dědina). Předtím větší zvon byl pokusně zvednut až k otvoru na věži, 
aby se vyzkoušelo zvedací zařízení. 

Zvony čekaly na svůj okamžik v  natřeném a  nazdobeném voze 
v průjezdu rodiny Kurkovy. 6. června ve 2 hodiny odpoledne vyjel vůz 
tažený koňmi, které řídil Ondřej Fabičovic ml. z č. 20 (Dědina),  se zvony 
po ulici Dědina v doprovodu krojované mládeže ke kostelu. U trans-
formátoru (dnes v místě, kde stávají kolotoče) čekala dechová hudba 
a administrátor, kteří se zapojili do průvodu. Hudba hrála píseň „Bože 
cos ráčil“. Ostatní věřící přihlíželi na chodnících. 

U kostela byly zvony přeloženy na připravený podstavec. Na zvo-
nech byly tyto nápisy: „Sv. Cyril – dar farníků z Hlohovce 1970“ a „Sv. 
Metoděj – Matěj a Anna Kurkovi 1970“. Nechybělo ani označení fi rmy, 
jež zvony odlévala.

Světitelem a hlavním kazatelem byl d. p. Norbert Škrdlík, provinciál 
minoritů u sv. Janů z Brna. Mši svatou pod kopulí u hlavního vchodu 
celebroval d. p. Viktor Jordán, sídelní kanovník z Brna a rodák z Hlohov-
ce. Homilii měl d. p. Josef Šindar, administrátor ve Ždánicích.  Přede mší 
svatou byly zvony posvěceny a zvednuty, mezi mší svatou dokončena 
montáž, po mši svaté byla u pomníku padlých vzpomínková a míro-
vá slavnost a ihned po skončení zazněly nové zvony, při jejichž zvuku 
mnohé oko zaslzelo. Dobrá věc se podařila. Bohu díky!

Slavnost doprovázel také místní chrámový pěvecký sbor, a to pís-
němi „Zvoňte zvony“, „Kéž naše zvony znějí“, „Vzpomeňme na bratry“ 
a „Večerní když zazní zvon“. Hrála dechová valašská krojovaná kapela 
z  Nedašova u Valašských Klobouk – při mši svaté píseň „Ejhle oltář“.  
Účastníci též zazpívali „Svatý Václave“ od Förstera a Sládka a nakonec 
i hymny. Byly taktéž předneseny 3 básně. Věřících se sešlo velké množ-
ství nejen z Hlohovce ale i širokého okolí.  Také počasí přálo, ovšem asi 
za hodinu po skončení slavnosti se spustil na chvíli prudký liják. 

Pohoštění kněží a  muzikantů bylo v  domě č. 50 u  rodiny Matě-
je a Anny Kurkových, kteří byli kmotry zvonů, protože během sbírek 
přispěli takovými obnosy, že to stačilo na pořízení menšího zvonu. Za 
ostatní přispívající byl kmotry nejstarší manželský pár z Hlohovce -  On-
dřej Bartolčic (*1888 †1971) a  jeho manželka Kateřina (*1890 †1979) 
oba z domu č. 89 (v Chalupkách).

Téměř na konci roku přišla k vánočním svátkům nečekaná „gratula-
ce“ od Metalimexu, že je třeba za zvony doplatit daně, které prý zapo-
mněli naúčtovat. Jednalo se zhruba o 29.000,- Kč. Byla to rána, neboť na 
konci roku již byly peníze vyčerpány, zvlášť také proto, že se pořizovalo 
topení do kostela v Hlohovci. Na úhradu se musela vzít půjčka. Pomohl 
d. p. Škrdlík.

Zvony musely být také zkolaudovány a vydána kolaudační zpráva, 
kterou vypracoval výše uvedený diecézní kolaudátor Jaroslav Dobro-
dínský. Kolaudaci provedl 17. prosince 1970 přímo ve zvonárně Franze 
Schillinga Söhne v Apoldě za přítomnosti zástupce zvonárny. 

Zvony byly laděny v malé tercii na tónech gis1, h1 a nevykazovaly 
žádné vady. Na skryté vady byla poskytnuta záruka 10 let.  Akustická 
zkouška byla provedena pomocí přesných ladiček Barthelmesových. 

Vytahování zvonů na věž

Zvony u kostela 

Kmotři manželé Kurkovi

Vytahování
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Bylo zjištěno, že větší zvon není ulit na smluveném tónu, ale je o půl 
tónu níže, takže oba zvony mezi sebou vykazují interval tercie velké 
místo malé. Protože se ale nemusely slaďovat s dalšími zvony na věži, 
nebyl tento nedostatek na závadu. Zvony mají pěknou, dlouhou har-
monickou řadu alikvotních tónů, které se čistě, dlouze a jasně ozývají. 
Rezonance obou je výborná. Při zkoušení zvonů plným úderem, posle-
chem zblízka i zdáli bylo zjištěno, že mají sytý, pevný, jasný a příjemný 
zvuk. Větší zvon by měl mít v praxi 55 úderů a menší 58 úderů za mi-
nutu.

Umíráček se nový nepořizoval. On i oba „nové“ zvony slouží dodnes 
a doufejme, že budou vyzvánět i příštím generacím.

Marie Sítková

Bohumil Slunský

Odvoz zvonů od domu č. 50 - na voze Ondřej Fabičovic,u vozu zleva Josef 
Kurka, Josef Orlický, Cyril Michalica, Ondřej Fabičovic st.

Pohled z věže na účastníky slavnosti

Ukončení slavnostiSítková Marie, Slunská Marie

Slunská Věra a Kurková MarieValašská dechovka

Vytahování zvonů na věž
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HLOHOVEČTÍ ŽIVNOSTNÍCI A ŘEMESLNÍCI - ČÁST VII.
(od poloviny 19. století do roku 1950 a řemeslníci přivydělávající si 

ke svému zaměstnání za socialismu)

RUKAVIČKÁŘI

Do roku 1948 se se rukavice vyráběly převážně v malých řemeslnických 
dílnách, přičemž řemeslníci si nové učně zajišťovali sami. Ve Valticích 
působila fi rma Julie Hipmannové a Jana Bahra, kde bylo zaměstnáno 
i několik žen a dívek z Hlohovce.  Po roce 1948 se výroba soustředila do 
Národního podniku Rukavičkářské závody Dobříš.

Bradávková Františka

*1894, †1974
č. 86 (Lípová ulice)  
„vyrobitelka“ rukavic
Zde vložit foto č. 3, 4 a 5

Arpád Bradavka

*nar. 1890, + 1975; Maďar; manželka Fr. Bradávková – viz výše
dnešní ulice Chalupky 106
Pracoval jako faktor rukavic u  vídeňské obchodní fi rmy E-Vogel. Ob-
jížděl domácké výrobce rukavic, které od nich vykupoval. Faktoři měli 
relativně vysoké sociální postavení – vzhledem k možnosti cestování 
získávali informace, měli styky a rozhled.

KOŠÍKÁŘI

Doleček Josef 

č. 267 – (Hlavní)

Doleček František

*1899, †1970
č. 310 (Šulaperk)

Bureš Eduard 

*1903
v r. 1927 si vzal Antonii Dolečkovou z č. 125, v r. 1945 - rozluka
č. 313  (Šulaperk)

ZAHRADNÍCI

Vaškovič Jakub

* 24.1.1908, † 22.4.1966
dnes ulice U rybárny 352
pěstoval zeleninu a  květiny, např. 
chryzantémy

manželé Hadačovi

František, *1895 v  Grynavě u  Brati-
slavi, †1972
Marie, roz. Čandrlová, *1895 v  Klo-
boukách, †1983
dnes ulice U rybárny 361
do Hlohovce přišli v roce 1930
pěstovali různé zeleninové a  kvě-
tinové přísady, vyráběli dušičkové 
výzdoby

TESAŘI 

dodatek k č. 3/2022 Našej dědiny

Doleček Jan

*1889
manželka Monika Šlichtová * 1910, svatba 1912
dnešní ulice Chalupky č. 102

ZÁMEČNÍCI

Novosad Adolf

*1879, †1942;  původem ze Skaličky, okr. Moravské Hranice
v roce 1902 si vzal Kateřinu Sítkovou z č. 121v Hlohovci od r. 1901
č. 213 (ulice Hlavní)

POMOCNICE PŘI PORODU – PORODNÍ BÁBA

Středověké porodní báby neměly žádné formální vzdělání. Se svým 
řemeslem začínaly obvykle ve věku kolem pětatřiceti let, kdy již nastřá-
daly dostatek znalostí od svých starších kolegyň a dobře se orientovaly 
v bylinkářství. 

Bradávková - 1. zleva sedící na zemi - rukavičkářský kurz

Bradavková Fr. 1963 U Paničky (Hipmannové)  Valtice 1916

Bradávka 4. zleva

Jakub Vaškovič a jeho skleník
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Později se začal klást důraz na to, aby porodní bába uměla alespoň tro-
chu číst a psát, v některých zemích musela dokonce obstát ve zkoušce 
a zdůrazňovala se rovněž pravomoc provést nouzový křest v případě, 
kdy nebyla naděje na přežití novorozeněte. 
V roce 1747 vydala Marie Terezie dekret, ukládající porodním bábám 
účastnit se pitev a získat tak znalosti o anatomii ženského těla. Rovněž 
se musely účastnit přednášek a získat praxi v nemocnici. Poté absol-
vovaly zkoušky před ranhojičem. Byly povinny nosit ofi ciální odznak.

Froňková Kateřina

*1784, †1854
pocházela z domu č. 98 (dnes Chalupky)
V roce 1812 se vdala za Jana Štěpánka z č. 134 (*1786, †1859)

Grbavčicová Anna Marie

z č. 87 (dnes Chalupky)

Burišová Anna

*1857, †1933 
V roce 1887 si vzala Antona Buriše
Po určitou dobu prováděla činnost 
současně s Františkou Křivínkovou.

Křivínková Františka 

*1874, †1955 (původem z  Borotí-
na)
V roce 1897 se vdala za Jakuba Gi-
riče * 1872 z č. 134 (jejich snacha 
Marie - „tetka Girička“ – zemřela v r. 
2015 ve věku 103 let).  Jeho praba-
bičkou byla Kateřina Froňková – viz výše. z č. 160 (Dolní konec)
V Hlohovci žila od roku 1883
Svou činnost začala vykonávat od 13. ledna 1884.  

Porodní bába v akci

Katastr
2.0 Topografi cké mapování

Nežli přistoupíme ke stabilnímu katastru, 
který je postaven na mapování celého území 
tehdejšího státu, několik poznámek k  topo-
grafi ckému mapování. 

Topografi cká mapa je jeden z  typů map. 
Jde o  mapy zpravidla velkého, případně pak 
středního měřítka (od 1 : 10 000 do 1 : 200 
000), které znázorňují výškopis, polohopis 
a popis. Výškopis je znázorněn pomocí vrstev-
nic a  kótovaných bodů. Polohopis je znázor-
něn pomocí bodových, liniových či plošných 
objektů a zahrnuje jak prvky přírodní (zejmé-
na prvky reliéfu, říční síť a krajinný pokryv) tak 
socio-geografi cké sféry (budovy a  zastavěná 
území, dopravní cesty, administrativní členění 
apod.) Detailnost mapového obsahu je závislá 
na měřítku mapy.

První mapy se objevily v  Mezopotámii 
v  letech 2200 př.n.l., Číně 2100 př.n.l., Egyptě 
1330 př.n.l a Řecku 550 př.n.l. 

Na našem území jsou nejznámější středo-
věké mapy a to: 

Klaudyánova mapa Čech 1518 – první 
mapa Čech

Pavel Fabricius kolem roku 1550 vyhotovil 
první mapu Moravy a nejpopulárnější je mapa 
Moravy od  J.A. Komenský z roku 1624.

2.1 Způsoby zobrazení při mapování

Protože povrch koule či elipsoidu není 
rozvinutelný do roviny (stejně jako nelze do 
roviny bez deformace rozvinout oloupanou 
slupku pomeranče), je zapotřebí převést jej 
na povrch některého geometrického objektu, 
jehož povrch do roviny rozvinutelný je. Tako-
vými objekty jsou válec, kužel také rovinná 
plocha sama. Převod kulové plochy do roviny 
znamená vždy tvarové zkreslení části obsa-
žených informací. Ve výsledném rovinném 
zobrazení nemohou být současně zachovány 
všechny hlavní údaje – délky, úhly a  plochy 
– vždy dochází ke zkreslení některého z nich 
(případně všech). Proto byla postupem času 
vyvinuta řada mapových zobrazení, z  nichž 
každé klade důraz na jiný z důležitých údajů. 
Při vytváření map malých území (do několika 
set km²]) je zkreslení téměř zanedbatelné, je-li 
však třeba zachytit na mapě větší oblast (kraj, 

stát, světadíl, oceán či celou Zemi), je nutné 
pečlivě volit mapové zobrazení tak, aby odpo-
vídalo účelu mapy. Obr. 2.1.

2.1.1. Müllerova mapa Čech z roku 1720

Mapa Čech Jana Kryštofa Müllera z  roku 
1720 patří k nejkrásnějším a nejcennějším kar-
tografi ckým dílům naší minulosti. Svými roz-
měry, obsahem, kartografi ckým i  výtvarným 
zpracováním předčí mnohé jiné mapy, domácí 
i  zahraniční. Je vyhledávána nejen sběrateli - 
milovníky starých map jako uměleckých děl 
a starožitností. Obdivuje ji laická i odborná ve-
řejnost. Využívají ji ke studiu geografové, histo-
rikové, historičtí geografové, historikové umění, 
krajinní ekologové a další a další odborníci. Hle-
dají na mapě nejrůznější údaje o  krajině Čech 
na počátku 18. století, které jim Müllerova mapa 

Čech na rozdíl od starších mapových pramenů 
již může poskytnout. Vznikla na základě vojen-
ských, správních a  hospodářských požadavků 
státu (rakouské monarchie). Proto jsou na ní 
podrobně zakresleny kromě topografi ckého 
obsahu (sídla, vodstvo, schematicky reliéf a ze-
leň, komunikace) také zemědělské usedlosti, za-
niklé osady, mlýny, vinice, doly na zlato, stříbro, 
dnI měď a další nerostné suroviny, hutě, sklár-
ny, poštovní stanice a mnoho jiných informací, 
vysvětlených v bohaté legendě mapy. Srovná-
me-li obsah mapy s  mladšími kartografi ckými 
prameny velkých a středních měřítek, vypovídá 
Müllerova mapa o tom, jak se měnila mapovaná 
krajina, poznamenaná vlivem přírodních pod-
mínek a činností člověka v kladném í záporném 
slova smyslu během staletí či desetiletí a co zů-
stalo v její paměti do současnosti.

Obr. 2.1  Způsoby zobrazení



NAŠA DĚDINA • 1/202428

2.1.2   I. vojenské mapování – josefské

1764-1768 a 1780-1783 (rektifi kace), měřít-
ko 1: 28 800

V průběhu vlády Marie terezie se ukázalo, 
že Müllerovo mapování je pro vojenské potře-
by nedostatečné, dokonce si rakouští velitelé 
stěžovali, že se často dozvídají o vlastní krajině 
více informací z  ukořistěných pruských map 
než z vlastních map. Proto po sedmileté válce 
nařídila panovnice na Daunův návrh mapová-
ní. Nejprve bylo zmapované mrnší rakouské 
Slezsko (již v  roce 1763) a  od roku 1764 byly 
mapovány Čechy, Morava, poté i  další země 
monarchie (to pokračovalo až do 80. let a skon-
čilo po nástupu Josefa II.). V 80. letech také do-
cházelo k  reambulaci alespoň těch vojensky 
nejohroženějších území

Jeho podkladem se stala Müllerova mapa 
zvětšená do měřítka 1: 28 800. Důstojníci vo-
jenské topografi cké služby projížděli krajinu 
na koni a mapovali metodou „a  la vue“, česky 
to zní méně vznešeně - „od oka“, tj. pouhým 
pozorováním v terénu. Jeden důstojník za léto 
zmapoval až 350 km2. Před mapováním nebyla 
z  fi nančních a  časových důvodů vybudována 
síť přesně a  astronomicky určených trigono-
metrických bodů. Proto pokusy o  sestavení 
přehledné mapy monarchie, bez její kvalitní 
geometrické kostry, skončily neúspěšně. Kres-
ba nešla jednoznačně napojit, bortila se, či pře-
krývala.

Velká pozornost byla věnována komunika-
cím (rozlišeny podle sjízdnosti - císařské silnice 
aj.), řekám, potokům i umělým strouhám, vyu-
žití půdy (orná půda, louky, pastviny atd.) i růz-
ným typům budov - kostely, mlýny. Díky barev-
nému rozlišení jednotlivých složek (mapy byly 
ručně kolorovány) je lze snadno identifi kovat.

Současně s  kresbou map vznikal vojen-
sko-topografi cký popis území obsahující in-
formace, co v mapě nebyly - viz šířka a hloub-
ka vodních toků, stav silnic a cest, zásobovací 
možností obcí, aj. Tento materiál jen pro území 
Čech sestává z 19 rukopisných svazků.

Na okraji každého listu je seznam obcí a ko-
lonky pro doplnění počtu obyvatel, koní apod. 
Na některých listech tato čísla chybí, můžeme 
je však najít ve výše zmíněném vojensko-topo-
grafi ckém popise.

Význam I. vojenského mapování spočívá 
nejen v jeho podrobnosti, měřítku a téměř vy-
čerpávajícím písemném operátu, ale též v době 

jeho zhotovení. Zachycuje území Čech, Moravy 
a Slezska jako celek v době před nástupem prů-
myslové revoluce, v době největšího rozkvětu 
kulturní barokní krajiny a její nejvyšší diverzity.

2.1.3  II. vojenské mapování - Františkovo

1836-1852, měřítko 1: 28 800
Jeho vzniku předcházela vojenská trian-

gulace, která sloužila jako geodetický základ 
tohoto díla, oproti I. vojenskému mapování 
můžeme tedy sledovat zvýšenou míru přes-
nosti. Podkladem byly mapy Stabilního katast-
ru v měřítku 1 : 2 880. 

Mapováním byl pověřen Generalquartier-
meisterstab (štáb generálního ubytovatele), 
konkrétně při něm nově vzniklá triangulační 
kancelář. Měření prováděli vojenští triangulá-
toři a topografové. Měřítko pro mapování bylo 
opět zvoleno 1 : 28 800, což odpovídalo 400 
vídeňským sáhům nebo 1000 vojenským po-
chodovým krokům. Okolí velkých měst nebo 
vojensky významných objektů bylo mapováno 
v měřítku 1 : 14 400. Z výsledků tohoto mapo-
vání byly odvozeny mapy generální (1: 288 000) 
a speciální (1: 144 000).

Trigonometrické body byly stabilizovány 
opracovaným kamenem o výšce 5 vídeňských 
stop (cca 1,5 m) a šířce 1 vídeňské stopy (cca 0,3 
m) opatřeným zkráceným nápisem: Operatio 
astronomica trigonometrica imperante Franci-
sco I. 1810 [1], případně kolíkem pro pozdější 
nahrazení kamenem. Jako trigonometrické 
body byly vybírány i trvalé body jako jsou např. 
kostelní věže. Vybrané trigonometrické body 
byly signalizovány dřevěnou pyramidou, cent-
ricky postavenou nad bodem. V roce 1811 do-
šlo k přerušení triangulačních prací, které byly 
obnoveny po konci napoleonských válek v roce 
1816.

Obsah mapy je v podstatě totožný s I. vo-
jenským mapováním, přidány byly pouze výš-
ky trigonometrických bodů (ve vídeňských 
sázích), avšak zobrazovaná situace se velmi liší. 
Mapy II. vojenského mapování vznikaly v době 
nástupu průmyslové revoluce a rozvoje inten-
zivních forem zemědělství, kdy vzrostla výměra 
orné půdy za 100 let o 50% a lesní plochy do-
sáhly u nás historicky nejmenšího rozsahu.

2.1.4  III. vojenské mapování výškopis

1870 -1883 Měřítko 1 : 25 000
Jelikož Františkovo mapování již nestačilo 

požadavkům armády rakouské monarchie na 
přesné a hlavně aktuální mapy, r. 1868 rakous-
ké ministerstvo války rozhodlo o mapování no-
vém. Jeho podkladem se opět staly katastrální 
mapy, oproti II. vojenskému mapování je vylep-
šeno znázornění výškopisu – nejen šrafami, ale 
také vrstevnicemi a kótami. V roce 1871 se pře-
šlo v Rakousku na metrickou míru, proto bylo 
základní měřítko 1 : 25 000. Výsledkem mapo-
vání jsou kolorované tzv. topografi cké sekce, 
z nichž přetiskem vznikly mapy speciální (1 : 75 
000) a generální (1 : 200 000), které již byly tiš-
těny černobíle.

2.1.5 Topografi cké mapy po vzniku ČSR

Po vzniku Československé republiky převzal 
Vojenský zeměpisný ústav v Praze od VZÚ Vídeň 
podklady map topografi ckých sekcí, následo-
vala tzv. reambulace – nahrazení německých 
a maďarských názvů jmen názvoslovím českým 
a  slovenským, oprava hrubých deformací výš-
kopisu, dotisk zelené barvy na lesní plochy.

Prozatímní vojenské mapování 1923-1933 
- současně s  reambulací map III. vojenského 
mapování začala vojenská topografi cká služba 
zhotovovat nové topografi cké mapy – záměr 
nového mapování státního územ v měřítku TM 
1:10000 a TM 1:20000. Mapy dvoubarevné: čer-
ně polohopis a popis, hnědě výškopis.

Defi nitivní vojenské mapování 1934-1938 
- mapy čtyřbarevné: černě popis a  polohopis, 
modře vodstvo, zeleně lesy, vrstevnice s 5 m in-
tervalem hnědě; zmapováno pouze 7% území 
ČSR – zůstalo historickým torzem.

Vojenské topografi cké mapy 1953 – 21.sto-
letí po roce 1951 vznikly postupně 3 vojenské 
ústavy:
   Vojenský zeměpisný ústav v Praze (VZÚ) 
- Vojenský topografi cký ústav v  Dobrušce 

(VTOPÚ) 
- Vojenský kartografi cký ústav v  Harmanci 

u Banské Bystrice (VKÚ)

V začlenění Československa do vojenského 
paktu Varšavské smlouvy – vznik mezinárodní-
ho mapového díla jednotné koncepce.

V letech 1957-71 - mapovací práce v měřít-
ku 1 : 10 000 TM10 – mapovací metodou byla 
letecká fotogrammetrie, v rovinném a zalesně-
ném terénu tachymetrie, interval vrstevnic 2 m, 
mapa je sedmibarevná dle vojenského značko-
vého klíče, celkem vyhotoveno 6 432 listů.

Po roce 1993 se topo-
grafi cká služba (TS ČSA) 
adaptuje na nové společen-
ské a  mezinárodní podmín-
ky – vznik dvou armád (AČR 
a ASR) a zahájení spolupráce 
se státy NATO. Vzniká mimo 
jiné - Mapa České republiky 
1 : 250 000 (MČR 250) a Le-
tecká orientační mapa ČR 1 : 
500 000 (LOM ČR 500). 

2.1.6 Výškopis

Výškopis je obraz terén-
ního reliéfu na mapě; soubor 
polohopisně znázorněných 
vrstevnic, výškových bodů 
s  jejich výškovými kótami, Obr. 2.2 a zobrazení Obr. 2.2 b odměrné body
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doplněný mapovými značkami (vyjadřující po-
drobnosti, které nelze v měřítku mapy zobrazit 
ani popsat) a popřípadě další prostorově půso-
bící způsoby znázornění reliéfu (plastiky).

Výškopisnými geodetickými základy III. vo-
jenského mapování měly být původně body 
katastrální triangulace, které byly určeny tri-
gonometricky v  jadranském výškovém systé-
mu s nulovým bodem v Terstu. Před začátkem 
mapování však byly zjištěny velké nepřesnosti 
těchto výšek, a to jak v absolutních hodnotách, 
tak ve vzájemných výškových rozdílech. Od-
chylky byly tak velké (až 15 m), že bylo nařízeno 
revizní měření výšek připojením na tehdy ještě 
velmi řídkou síť přesné nivelace (budována od 
roku 1873). V českých zemích proběhla revize 
v  letech 1875 -1879 navázáním na katastrální 
trigonometrický bod Kozí Hon u Mikulova, od 
kterého byly nové nadmořské výšky určeny vy-
rovnáním dlouhých trigonometricky měřených 
výškových pořadů. I tak však nově určené výšky 
nebyly zcela přesné (odchylky až 4 m). 

Nedlouho po II. světové válce se Česko-
slovensko připojilo k východnímu bloku; kvůli 
sjednocení geodetických systémů ve všech 
státech tohoto bloku následně Českosloven-
sko přešlo na nový výškový systém, ve kterém 
se jako referenční používalo Baltské moře. Od 
roku 1952 se tak v Československu začalo pře-
cházet na baltský systém, jeho fi nální podoba, 
systém „baltský po vyrovnání“, začala fungovat 
v roce 1953, před tím však bylo nutné provést 
složité přepočty nadmořských výšek (vyrovná-
ní) – např. nadmořská výška bodu Lišov v sys-
tému Bpv je o  388,6 mm nižší než v  systému 
jadranském (u dalších bodů v České republice 
činí rozdíl 350–420 mm). 

Jako baltský po vyrovnání (zkratkou Bpv) 
se označuje výškový systém používaný v České 
republice a dalších zemích. Jeho výchozím bo-
dem (bodem s  nulovou nadmořskou výškou) 
je nula stupnice vodočtu umístěného na břehu 
Baltského moře v  Kronštadtu (nedaleko Pet-
rohradu). Systém je dále defi nován souborem 
normálních výšek z  mezinárodního vyrovnání 
nivelačních sítí. Výškové bodové pole tvoří Čes-
ká státní nivelační síť (následník bývalé Česko-
slovenské státní nivelační sítě – ČSJNS) a použí-
vá se normální výška (Moloděnského). Výchozí 
nivelační bod české sítě – Lišov – má v tomto 
systému nadmořskou výšku 564,760 m. 

Bpv je dnes jediným závazným geodetic-
kým výškovým systémem v  Česku, výjimečné 
používání jadranského systému bylo v  někte-
rých lokalitách dovoleno do roku 2000. 

Nejbližší nám známý znak je v Lednici n ná-
městí, ocelový znak ve zdi domu vedle budovy 
Obecního úřadu v Lednici, v domě je vinotéka. 

2.2 Stabilní katastr (1817 –1927)

Po krátkém odbočení k  topografi ckému 
(vojenskému) mapování se vrátíme ke katas-
tru. Nerovnoměrnost ve zdanění dominikálu 
a  rustikálu a  stoupající požadavky státu si již 
dávno žádaly reformu. Proto 2. srpna 1806 byly 
zahájeny přípravné práce na novém katastru, 
dne 21. srpna 1810 přešlo vypracování nového 
systému pro pozemkovou daň z  působnosti 
Dvorské kanceláře do působnosti právě vzniklé 
sedmičlenné komise. Ta pod vedením Kristiana 
Wurmsera pracovala koncepčně, cílevědomě, 
takticky a na vědecké bázi. Důsledně připravo-
vala technickou i legislativní stránku. Trpělivým 
vysvětlováním dosáhla vydání všech dílčích 
aktů, i když musela tajit jejich návaznost. Před 
dokončením činnosti komise byl vydán císař-
ským patentem z 1. 6. 1811 zákon č. 946/1811  
ř.z.  vyhlášen Všeobecný zákoník občanský  (ně-
mecky Allgemeines bürgerliches Gesetzbuch, 
ve zkratce AGBG), který obsahoval mimo jiné 
zásady, jež měly bezprostřední vliv na další 
funkci katastru. Stavba se stala součástí pozem-
ku (tj. zásada římského práva superfi cies solo 
cedit). Tento zákon po příslušné novelizaci pře-
jala do svého právního řádu i nově vzniklá Čes-
koslovenská republika a platil až do 31.12.1950, 
to byl zrušen a nahrazen zákonem č. 141/1950 
Sb. Občanský zákoník. V  oblasti pracovního 
práva některá ustanovení platila dále, defi ni-
tivně skončila platnost zákona 946/1811 ř.z. 
v Československu přijetím zákona 65/1965 Sb. 
zákoník práce.  

Snaha o  vypracování nového katastru vy-
vrcholila vydáním patentu císaře Františka I. 
ze dne 23. prosince 1817 o  dani pozemkové 
a  vyměření půdy. Zásady patentu – pro kaž-
dou obec se zhotoví způsobem uvedeným ve 
zvláštní instrukci samostatná mapa, ve které 
bude rozsah obce a  jednotlivých pozemků li-
šících se kulturou nebo vlastnictvím vyznačen 
svou topografi ckou polohou, tvarem i velikostí 
v příslušném měřítku dle skutečnosti, posléze 
zaměřeny. Základní jednotkou byla katastrální 
obec (odlišná od Josefského katastru). U  po-
zemků se evidovala jejich velikost, poloha a čis-
tý výnos. Katastrální operát měl tři části:
• měřický operát – výstup geometrického 

zaměření a zobrazení všech pozemků,
• písemný operát – soupis všech pozemků 

a jejich vlastníků,
• vceňovací operát – druhové a bonitní roz-

dělení pozemků.

2.2.1 Způsob zobrazení, měřítko a trigo-

nometrické zaměření

Přesné trigonometrické zaměření provádě-
lo v terénu několik polních měřičských skupin. 

V  Čechách měření proběhlo v  letech 1826–
1830 a  pak 1837–1843, na Moravě a  Slezsku 
v letech 1824–1830 a 1833–1836. Vznikaly tak 
katastrální mapy  zvlášť pro každou katastrální 
obec; z nich tzv. císařský (povinný) otisk (Kaiser-
pfl ichtexemplar) byl archivován v  Centrálním 
archivu pozemkového katastru ve Vídni. Po 
rozpadu Rakouska-Uherska byl otisk pro české 
země předán do pražských úřadů. 

Měřítko bylo zvoleno tak, aby se plocha 
jednoho dolnorakouského jitra zobrazila na 
mapě jako jeden palec čtvereční. Jitro je čtve-
rec o  straně 40° (sáhů). (Jinak je to plocha, 
kterou zoral pár volů za jeden den a odpovídá 
v  metrické míře výměře 5755m2, pro zajíma-
vost americký akr, který vycházel ze stejným 
podmínek má výměru pouze 4200m2) 

Délkové měřítko mapy 1:2 880 je stanove-
no tak, že vzdálenost 40° (sáhů) ve skutečnosti 
(tj. v  terénu), odpovídá vzdálenosti jednoho 
palce na mapě. Jeden sáh se dělí na šest stop 
(1° = 6’), jedna stopa se dělí na 12 palců (1’ = 
12“), potom 40 sáhů = 40 x 6 x 12 = 2 880 palců.

Další zásady 
-základní měřítko  1:2880
-pro horské terény a méně kvalitní půdy  

 1:5760
-pro města a půdu cennou  

 1:1440 nebo 1:720
Odchylky – délkové odchylka nesměla pře-

sáhnout 1/200, pouze v tratích s malým nebo 
žádným užitkem 1/1000.

 Jak bylo výše uvedeno, zobrazení terénu 
Zeměkoule do roviny se prování hlavně na ku-
žel nebo válec. V tomto případě bylo zvoleno 
zobrazení Cassini-Soldnerovo, což je zobrazení 
na válec, který byl orientován tak, že se dotýkal 
země poledníkem.  (viz obr. 2.2 a) Vzhledem 
k  tomu, že se vzdáleností od zvoleného po-
ledníku dochází ke zkreslení, byly pro České 
království, tedy Čechy a Moravu (tím i pro Horní 
a dolní Rakousy), zvoleny dva základní odměr-
né body. Pro Čechy to byl vrch Gusterberg a pro 
Moravu věž dómu Svatého Štěpána ve Vídni. 
(viz obr. 2.2 a,  2.2 b)

Každé geodetické měření většího rozsahu 
se musí opírat o předem vybudovanou síť pev-
ných bodů (bodová pole). body v těchto bodo-
vých polích jsou polohově a  výškově přesně 
určeny (trvale stabilizovány tyto body tvoří tzv. 
geodetické základy - geometrickým základem 
všech měření připojených na tyto body je troj-
úhelníková sí vrcholy těchto trojúhelníků nazý-
váme trigonometrické body tuto síť nazýváme 
triangulační Budování triangulační sítě v  ce-
lém Rakousku probíhalo v  letech 1807-1860, 
přičemž triangulační body byly používány jak 
pro účely katastru, tak i vojenského mapování. 
Body průměrná vzdálenost bodů I. řádu byla 40 
km, síť II. řádu s délkou stran 9 – 15 km byla vy-
rovnána jako síť rovinná, délka stran sítě III. řádu 
byla 4 – 9 km, pro potřeby podrobného měře-
ní byla číselná síť zhuštěna sítí IV. řádu pomocí 
grafi cké triangulace (grafi cké protínání pomocí 
měřického stolu) – podmínka alespoň tří bodů 
na jeden mapový list. Stabilizace byla zajištěna 
žulovými kvádry a signalizace jehlany  - viz. Obr. 
2.2 c 

Josef Haar
Pokračování příštěObr. 2.2 c - signalizace bodů
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Výpis usnesení
ze 7. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Hlohovec

ve volebním období 2022-2026, konaného dne 9.10.2023
Usnesení č. 1/7/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo ověřovateli zápisu Karla Vla-
šice a Petra Tomka.

Usnesení č. 2/7/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo návrhovou komisi ve slože-
ní předseda MUDr. Marta Drobiličová, členové Ing. Radek Bergauer 
a František Bartošík.

Usnesení č. 3/7/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo navržený program jednání. 
 
Usnesení č. 4/7/2023: 

Zastupitelstvo obce neschválilo zveřejnění záměru prodeje části po-
zemku p.č. 1202, ostatní plocha o výměře cca 33 m2 v k. ú. Hlohovec 
za cenu 340 000 Kč a nákladů spojených s prodejem části předmět-
ného pozemku.

Usnesení č. 5/7/2023: 

Zastupitelstvo obce neschválilo zveřejnění záměru prodeje pozemku 
p.č. 1886/1, vodní plocha o výměře 2520 m2 a pozemku p.č. 1886/4, 
vodní plocha o výměře 143 m2, oba v k. ú. Hlohovec za cenu dle zna-
leckého posudku a nákladů spojených s prodejem pozemků.

Usnesení č. 6/7/2023:

Zastupitelstvo obce schválilo zveřejnění záměru směny části pozem-
ku p.č. 1708, zahrada o výměře 750 m2 v k. ú. Hlohovec, ve vlastnictví 
obce Hlohovec, za pozemky p.č. 1867/36, zahrada o výměře 375 m2 
a  p.č. 1867/60, zahrada o  výměře 375 m2, oba v  k. ú. Hlohovec, ve 
vlastnictví fyzické osoby, bytem U rybárny 445, Hlohovec bez fi nanč-
ního dorovnání. Náklady spojené se směnou pozemků hradí žadatel 
(znalecký posudek, návrh na vklad do KN).

Usnesení č. 7/7/2023:

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo rozpočtové opatření č. 
4/2023. Příloha č. 1 zápisu.

Usnesení č.8/7/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo rozšíření účelu fi nančního 
daru pro Římskokatolickou farnost Valtice, nám. Svobody 5, 69142 
Valtice ve výši 300 000 Kč a  sice za účelem výměny střešní krytiny 
a opravy kostela Sv. Bartoloměje v Hlohovci včetně přípravných prací 
a pověřilo starostu podpisem Dodatku č.1 darovací smlouvy.

V Hlohovci dne 9.10.2023
Ing. Jaroslav Hajda

starosta obce

Opustili naše řady

Pan Václav Vrana zemřel dne 22. 5. 2023 ve věku nedožitých 66 let.

Paní Dana Bartolčicová zemřela dne 4. 7. 2023 ve věku 69 let.

Paní Marta Krýsová zemřela dne 22. 9. 2023 ve věku 81 let.

Pan Josef Klimovič zemřel dne 7. 12. 2023 ve věku nedožitých 89 let.

Pan Josef Vlk zemřel dne 9. 12. 2023 ve věku 76 let.

Paní Anna Zoubková zemřela dne 28. 12. 2023 ve věku nedožitých 91 let.

Vážení občané, z důvodu ochrany osobních údajů přestaneme zveřejňovat jména jubilantů a narozených 

dětí. Pokud máte zájem o zveřejnění gratulace nebo poděkování někomu ze spoluobčanů, můžete tak učinit 

na obecním úřadě, v následujícím vydání Našéj dědiny je zdarma otiskneme.

Nadále zde budeme uvádět pouze jména zemřelých spoluobčanů, která byla uveřejněna na stránkách obce.

Společenská rubrika
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Výpis usnesení
z 8. veřejného zasedání Zastupitelstva obce Hlohovec

ve volebním období 2022-2026, konaného dne 13.12.2023
Usnesení č. 1/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo ověřovateli zápisu Ing. Marti-
na Křena a Ing. Karla Malého Ph.D.

Usnesení č. 2/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo návrhovou komisi ve složení 
předseda Karel Vlašic, členové Leoš Pekárek a Zdeňka Hajdová.

Usnesení č. 3/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo navržený program jednání. 
 
Usnesení č. 4/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo fi nanční příspěvek pro Zá-
kladní školu Lednice, IČ 60680270, se sídlem Břeclavská 510, 691 44 
Lednice dle žádosti ze dne 2.11. 2023 ve výši 150 000 Kč na vybavení 
učeben.

Usnesení č.5/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo fi nanční příspěvek ve výši 100 
000,- Kč na výdaje na nákup vybavení v roce 2023 pro Základní školu 
a Mateřskou školu Hlohovec, příspěvkovou organizaci, IČO 70982554 
se sídlem Dolní konec 239, 69143 Hlohovec.

Usnesení č. 6/8/2023:

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo rozpočtové opatření č. 
5/2023. Příloha č.1 zápisu.

Usnesení č. 7/8/2023:

Zastupitelstvo obce Hlohovec v souladu s § 102 odst. 2 písm. a) zák. 
č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších před-
pisů pověřilo Radu obce Hlohovec pravomocí schvalovat a provádět 
rozpočtová opatření v období do 31.12.2023 bez omezení v oblasti 
příjmů, výdajů i fi nancování.

Usnesení č. 8/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo fi nanční příspěvek ve výši 2 
000 000,- Kč na výdaje na provoz v roce 2024 pro Základní školu a Ma-
teřskou školu Hlohovec, příspěvkovou organizaci, IČO 70982554 se 
sídlem Dolní konec 239, 69143 Hlohovec.

Usnesení č. 9/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo fi nanční příspěvek TJ Sokol 
Hlohovec z.s. na činnost v roce 2024 ve výši 360 000 Kč.

Usnesení č. 10/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo střednědobý výhled na ob-
dobí let 2025-2027, který se doplňuje o informaci, že „Obec Hlohovec 
v roce 2023 pořídila na splátky elektronickou úřední desku v hodnotě 
296.208,- Kč a který je přílohou č. 2 tohoto zápisu. 

Usnesení č. 11/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo rozpočet obce Hlohovec na 
rok 2024. Příloha č. 3 zápisu.

Usnesení č. 12/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo obecně závaznou vyhlášku 
obce o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodář-
ství. Příloha č. 4 zápisu.

Usnesení č. 13/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo obecně závaznou vyhlášku 
obce o  místním poplatku za užívání veřejného prostranství. Příloha 
č. 5 zápisu.

Usnesení č. 14/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo obecně závaznou vyhlášku 
obce o stanovení obecního systému odpadového hospodářství. Pří-
loha č. 6 zápisu.

Usnesení č. 15/8/2023: 

Zastupitelstvo obce Hlohovec schválilo obecně závaznou vyhlášku 
obce, kterou se stanovují pravidla pro pohyb psů na veřejném pro-
stranství v obci Hlohovec. Příloha č. 7 zápisu.

Usnesení č. 16/8/2023:

Zastupitelstvo obce schválilo zveřejnění záměru směny 
části pozemku p.č. 1172/3, orná půda o výměře 263 m2, 
části pozemku p.č. 1171/12, ostatní plocha o výměře 1585 m2, 
části pozemku p.č. 1171/13, zastavěná plocha a nádvoří o výměře 378 
m2 a pozemku p.č. 1167, zastavěná plocha a nádvoří o výměře 577 
m2 vše v k. ú. Hlohovec, ve vlastnictví obce Hlohovec, 
za pozemek p.č. 1867/35, zahrada o výměře 487 m2, 
za pozemek p.č. 1867/61, zahrada o výměře 487 m2, 
za ideální ½ pozemku p.č. 1171/352, ostatní plocha o výměře 228 m2,
za ideální ½ pozemku p.č. 1171/294, ostatní plocha o výměře 163 m2,
za ideální ½ pozemku p.č. 1171/325, ostatní plocha o výměře 16 m2,
za ideální ½ pozemku p.č. 1171/327, ostatní plocha o výměře 8 m2,
za ideální ½ pozemku p.č. 1171/351, ostatní plocha o výměře 220 m2,
za pozemek p.č. 1165/3, zastavěná plocha a nádvoří o výměře 224 m2,
za pozemek p.č. 1165/8, zastavěná plocha a nádvoří o výměře 20 m2,
za stavbu na pozemcích p.č. 1165/2, p.č. 1165/3 a p.č. 1165/4,
za stavbu na pozemcích p.č. 1165/6 a p.č. 1165/8,
vše v k. ú. Hlohovec, ve vlastnictví fyzické osoby s fi nančním dorov-
náním ve výši 1 225 536,- Kč, které druhý směňující uhradí obci Hlo-
hovec.
Náklady spojené se směnou hradí obě strany společně stejným dílem.

V Hlohovci dne 13.12.2023
Ing. Jaroslav Hajda

starosta obce
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